
Понеделник
2 август 2010, брой 144 (4955)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.50125   

+0.31% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30280  

     -0.31% 
Българска народна банка

Sofix: 370.01

    +1.24% 
 Българска фондова борса

BG40: 105.37 

+1.84% 
  Българска фондова борса

Експерти и участници на капиталовия 
ни пазар са категорично против 
предлаганите от Комисията за 
финансов надзор законови промени

Компании ▶ 9 
Пазарът е против 
увеличение на капитала 
с непарична вноска

Компании  ▶ 8

Печалбата 
на банките 
спадна с 30% 

Новини ▶ 7

Съкращенията ще спестят  
2 млн. лв. на МИЕТ

Новини ▶ 3

Доган все пак 
ще застане пред съда

Към момента от системата 
са отстранени 260 души, 
новите орязвания ще бъдат 
във ведомствата, подчинени 
на Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма

Антикорупционната комисия 
на парламента реши да предаде 
на ВАС доклада си, според 
който лидерът на ДПС Ахмед 
Доган е бил в конфликт на 
интереси като консултант на 
хидровъзела “Цанков камък”

Новини ▶ 6

НЕК може да има и повече 
от 30% в “Горна Арда”
Трайчо 
Трайков 
прогнозира 
цената на 
проекта да 
достигне  
1 млрд. лв. 

Всички пътища 
Водят доникъде

Решението на Агенция “Пътна инфраструктура” да спре ремонтите на повече от 
половината пътища в страната провокира недоволството на фирмите изпълнители. 
Двете страни започнаха преговори, за  да стигнат до изгодно и за държавата, и за 
бизнеса решение   ▶ 4-5

 Илюстрация Гриша Струнджев
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Печеливш
иън Макдоналд 

Губещ
Прокопи Прокопиев

Втората по големина петролна компания в САЩ 
Chevron е успяла да увеличи 3 пъти своята печалба 
за второто тримесечие благодарение на по-висо-
ките цени на петрола и увеличеното производ-
ство. Нетната печалба на дружеството, чийто 
вицепрезидент е Иън МакДоналд, за периода  
април - юни е 5.41 млрд. USD. 

Приходите от продажби на „Енемона” АД през второто 
тримесечие на годината намаляват с 19.7% на годиш-
на база до 20.6 млн. лв. Това показва неконсолидираният 
отчет на дружеството, чийто директор Корпоративна 
политика е Прокопи Прокопиев. През първото тримесе-
чие на 2010 г. приходите се понижиха с 40% на годишна база 
до 12.2 млн. лв.

Петък
30 юли 2010, брой 143 (4954)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49654  

-0.59%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30690  

     +0.59%
Българска народна банка

Sofix: 365.49

    +0.78%
Българска фондова борса

BG40: 103.47 

-0.47%
  Българска фондова борса

Приходната агенция 
предлага да се забранят 
кешовите разплащания над 
5000 лв.

Новини ▶ 8
НАП иска достъп 
до кредитните 
досиета на фирмите

Редакционна ▶ 2
Втори опит за борба 
с корупцията

Премиерът „помоли” 
антикорупционната 
комисия да обсъди днес 
доклада за конфликт на 
интереси на Доган

Компании ▶ 10-11
Близо 50 млн. лв. 
достигнаха 
покритите с 
банков кредит 
облигационни 
емисии 
Последната компания, коя-
то се включи в новата мод-
на тенденция, е „Кристера” 
АД, която е в портфейла на 
публичното „Агрия Груп 
холдинг” АД

Клуб предприемач 
▶ 18-22
Емблематичните 
фирми на Русе 
издържаха 
кризата

Индустриалният 
парк в града остава 
привлекателен за 
чуждите инвеститори

Новини  ▶ 6-7

Започва процедурата за 
магистрала от София 
до Калотина

Детски игри
за много пари

Детският туризъм формира между 15 и 20% от потока на 
чуждестранните туристи, които идват в България, и около 10% 

само от дела на българските туристи. Въпреки това той
остава без ясни правила ▶ 4-5

Мнения

По темата „Парламен-
тът одобри създаване-
то на агенция по безо-
пасност на храните”

Ако останат старите 
директори и заместници-
те им в новата агенция 
- ще стане историята... 
Дано министър Найденов 
има политическата воля 
за реално осъществяване 
на проекта. Безхаберие и 
корупция има на пазара за 
храни и в контролиращи-
те ги институции. 

don 

По темата „купувачи 
„изпускат” харесвани 
имоти” 

Описвате мечтите на 
брокерите. „Реални купу-
вачи” - разбирай такъв, 
който плаща колкото му 
каже мазната брокерка.  

сссс 

▶

▶

▶

▶
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1 НСИ: Цените на 
жилищата се 
стабилизират. В 13 
областни града има 

намаление, в София са без 
промяна.

2 Купувачи “изпус-
кат” харесвани 
имоти. Криза-
та е изравнила 

наемите в центъра и 
“Младост”.

3 Обрат в дебата 
за пенсионната 
реформа. Стажът 
ще се вдига плавно, 

а не наведнъж, осигу-
ровките скачат с 2% от 
догодина, стана ясно след 
среща на премиера Бойко 
Борисов със синдикатите.

Голямото нощно пазене
Работещите и живеещите 
на булевардите в близост до 
Народното събрание познават 
много добре автомобилите, с които 
председателят на парламента отива 
и си тръгва от работа. Понякога 
прозорците на едната кола са 
отворени и охранителите надничат 
навън с автоматично оръжие в 
ръце. Сцената напомня на филми 
за американските президенти. А те 
просто пазят. Пазят Цецка Цачева. 

Както разбрахме от изминалия 
уикенд, тези предохранителни 
мерки съвсем не са излишни. Ока-
за се, че председателят на Народ-
ното събрание е силно застрашен 
обект. Неделният печат ни инфор-
мира как “Румънци налетяха на 
гардовете на Цецка Цачева” (“Теле-
граф”). Всъщност не било просто 
налитане, а сериозно нападение 
- “Нападнаха гардовете на Цачева” 
(“Стандарт”). А третата гледна 
точка вече дава отговор на въпроса 
защо - “Румънци налитат на поли-

цаи - не ги пускат при Цачева” (“24 
часа”). Обектът е опазен, румънци-
те са в ареста. Историята обаче е 
пълна с противоречия. Цитираните 
изявления на полицейски шефове 
вместо да дават отговори, предиз-
викват още въпроси.

Защо пресцентърът на МВР 
първоначално съобщи, че съби-
рането е било коктейл по случай 
откриването на фестивала “Сцена 
на кръстопът”, а после се оказа, че 
е частно парти на председателя 

▶

на парламента?
Защо в съобщението на МВР 

се казва, че охранителите от 
НСО са повикали полиция след нача-
лото на инцидента, а местният 
полицейски шеф говори за “дежур-
ния полицай на входа”?

Редно ли е полицията да 
охранява частни събирания на 
хора от властта?

Къде изчезна третият 
румънски гражданин? В съоб-
щението на “Ромпетрол” пише за 
трима туристи, в съобщението 
на МВР става дума за двама.

Били ли са осигурени 
преводач и адвокат на задържа-
ните?

Тези въпроси очакват своите 
отговори и вероятно ще ги 
дочакат в близките дни. Ако са се 
държали хулигански, румънски-
те граждани трябва да получат 
съответните санкции. Първо обаче 
историята трябва да бъде изясне-
на. Противоречивите съобщения 

▶

▶

▶

▶

досега показват стремеж към 
някаква дискретност. Няма да 
ви кажем всичко, ние сме прави! 
Може и така да е, но може и да не 
е. Усещането за непогрешимост 
е завладяло силовите структури. 
На всеки призив за прозрачност 
те отговарят с броя на арестувани-
те. Двамата румънски граждани 
сигурно ще присъстват в някоя 
утрешна статистика. 

От всичко това най-големият 
губещ е председателят на парла-
мента Цецка Цачева. Доброто в 
тази случка обаче е, че г-жа Цачева 
има шанса да изпита известно 
неудобство и това да я направи 
убеден привърженик на идеята за 
реформа на силовите структури. 
Защото всяко управление рано или 
късно стига до точката, след която 
започва стремглаво да се отдале-
чава от гражданите. И е само в 
ръцете на хора като Цецка Цачева 
поне да намалят скоростта, с която 
се движат натам. 
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консултантът

цитат

Бойко Борисов ми каза в личен 
разговор преди изборите, че 

“Те” ще му вземат имотите

Число 

9
 стандарта за 20 месни продукти от свинско, говеждо и 

пилешко месо влизат в сила от днес. Стандартите са за 
кайма, кебапчета и кюфтета и т.н. 

▶  Според Минчо Спасов от ндСВ това са хора като Васил Божков, 
свързани със строителството на магистрали и със закона за 
културните ценности, с които Бойко Борисов работел най-добре

Моята голяма гръцка стачка
Туби

Доган все пак ще 
застане пред съда
Антикорупционната 
комисия ще продължи 
да проверява случая 
“Цанков камък”

Около месец и половина 
след като Софийският ад-
министративен съд реши, 
че барбекюто на Доган в  
Боянския сарай трябва да 
бъде съборено, лидерът на 
ДПС ще стане клиент и на 
Върховния администрати-
вен съд. Антикорупционната 
комисия на парламента реши 
да предаде на ВАС доклада 
си, според който лидерът на 
ДПС Ахмед Доган е бил в 
конфликт на интереси като 
консултант на хидровъзела 
“Цанков камък”. Опитите 
на съпартиеца му Камен 
Костадинов за отлагане на 
извънредното заседание, ко-
ето се проведе по “молба” 
на премиера, останаха без 
успех. 

Укриване
“Господин Доган е получил 
около 452 000 лв. на 29 де-
кември 2008 г., а останалите 
1 356 957 лв. са му платени 
на 12 февруари 2009 г. от 
Института по строителство 
и минно дело. Законът за 
конфликт на интереси е в 
сила от 1 януари 2009 г. и 
затова е трябвало да бъде де-
кларирана икономическата 
зависимост, а тя е укрита”, 
каза експертът на комисия-
та Елеонора Николова. По 
това време Доган е бил в 
съвета на коалицията, който 
е взимал важните решения 
за страната и като мандато-
носител е бил работодател 
на правителството на Ста-
нишев.

Политика или   
конфликт  на  
интереси
Според Камен Костади-
нов от ДПС документите 

Поредната стачка на 
съседите отново се 
връща като бумеранг 
за икономиката

Поредна стачка в Гърция, 
този път на шофьорите на 
камиони, създаде главоболия 
на правителството миналата 
седмица. След като ключови 
обекти като болници, летища 
и електроцентрали в страна-
та бяха застрашени от недос-
тиг на горива, а голяма част 
от островите останаха без 
плодове и зеленчуци, пра-
вителството се принуди да 
възложи на армията ролята 
на бизнеса, за да се справи 
със ситуацията. Благодаре-
ние на военните, които поеха 
най-важните доставки, вчера 

нещата започнаха да се нор-
мализират. Вълна от стачки 
тормози Гърция от месеци 
заради това, което в страната 
се смята за безпрецедентни 
бюджетни съкращения. 

Този път протестите бяха 
срещу намерението на каби-
нета да либерализира почти 
олигополния пазар на товар-
ните превози. Планираните, 
отново по настояване на ЕС 
и МВФ, мерки предвиждат 
облекчаване на издаването 
на нови разрешителни в сек-
тора, което ще доведе до 
засилване на конкуренцията 
и до по-ниски цени на услу-
гите. Затова звучат малко не-
убедително аргументите на 
съществуващите превозвачи, 
че не приемат новите кан-
дидати да плащат по-ниски 

такси, при положение че те 
са се разделили с до 300 хил. 
EUR за своите лицензи.

Както често се случва със 
синдикалните инициативи 
обаче, малко трудно е за 
здравия разум да схване как 
отказът от отваряне на пазара 
ще повиши благоденствието 
на хората. Още по-странно е 
това на фона на безспорния 
факт, че безкрайните про-
тести на безкрайни сектори 
са бумеранг за икономиката. 
Страна като Гърция, която 
разчита основно на туристи-
ческата си индустрия, едва 
ли става по-привлекателна 
за почиващите чужденци, 
които освен куфарите си се-
га трябва да стягат и туби с 
бензин.

иглика Филипова

за свършената работа са 
предадени на 15 декември 
2008 г., т.е. 2 седмици преди 
влизане на закона в сила. 
Той не можел да действа 
със задна дата. Костадинов 
дори обвини председателя 
на комисията Димо Гяуров, 
че дебатът не се води по 
същество, а че се полити-
зира. Депутатът от Синята 
коалиция обаче каза, че към 
Ахмед Доган и Института 
за строителство и минно 
дело е била отправена по-
кана да предоставят ин-
формация за резултатите от 
консултантската дейност на 
лидера на ДПС. Това обаче 
не е направено и Гяуров е 
останал с впечатлението, че 
няма такива резултати. 

Депутатът от ГЕРБ Нико-
лай Коцев съобщи, че хората, 
които са свършили работата 
по четирите договора, реал-
но са получили само 50 000 
лв. В четвъртък той е бил в 
избирателния си район и за-
това не е бил на заседанието 
на комисията.

Продължение  
Валентин Иванов от “Ата-
ка”, който през септември 
ще поеме председателство-
то на антикорупционната 
комисия, предложи да бъде 
продължена работата по слу-
чая, за да се види дали става 
дума само за конфликт на 
интереси, или има и търго-
вия с влияние. 

красимира Янева

Председателят на антикорупционната комисия в 
нС димо Гяуров обяви, че не е видял резултати от 
работата на доган като консултант 

▶

Снимка БоБи Тошев
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Работата само по 6 лота няма 
да бъде спряна тази година

Николета Цветкова 
ncvetkova@pari.bg
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Отсечки, които няма да бъдат отлагани за ���� г. и са в процес на съществено завършване

Отсечки, за които не са стартирани тръжни процедури за избор на изпълнител и няма да стартират до края на ���� г.

Отсечки, за които има избран изпълнител, няма начално строителство и не се очаква да стартират до края на ���� г.

Отсечки, по които се извършват строителни дейности и предстои да бъдат спрениГрафика: Гриша Струнджев

минават пет международни 
коридора, не е достатъчен 
мотив да се обърне сериоз-
но внимание на проблемите 
с пътната инфраструктура. 
Пари за рехабилитация 
страната може да полу-

поставено, въпреки че е 
проведен обществен търг 
и има избран изпълнител. 
А тръжни процедури за 13 
участъка (6 лота) изобщо 
няма да бъдат стартирани 
до края на тази година. 

Председателят на аген-
цията обяви, че има 6 от-
сечки, които са в много 
напреднал етап на стро-
ителство и няма да бъдат 
спирани. Всички тези път-
ни отсечки се ремонтират 
по проект „Транзитни пъ-
тища 5”, те се финансират 
от програма „Държавни 
инвестиционни заеми” от 
Европейската инвестици-
онна банка. А крайният 
срок на усвояване на сред-
ствата е 2013 г.

Пътната агенция и Ми-
нистерството на регио-
налното развитие и благо-

устройството обявиха, че 
точната стратегия за ре-
шаване на тези проблеми 
ще бъде изготвена до края 
на следващата седмица. За 
тази цел председателят на 
УС на АПИ Божидар Йо-
тов проведе индивидуални 
срещи с фирмите, които 
извършват ремонтите.

индивидуален подход
„Всеки път си има специфи-
ки, за това се изискват раз-
лични методи за действие и 
се налага провеждането на 
индивидуални преговори 
със строителите”, обясня-
ват експерти. Лотовете са 
на различни етапи на реха-
билитация, а и местополо-
жението им предопределя 
част от действията, които 
се извършват по тях. По 
предварителни експертни 

изчисления на агенцията 
не й достигат между 35 
и 40 млн. лв., за да може 
да бъдат довършени Лот 
9, 10 и 11, които са в най-
напреднал стадий. Това са 
участъците: Гурково -  Ка-
занлък, Шипка - Шейново 
и Пловдив - Карлово. Из-
пълнението по тях е близо 
70%. „Задължително тряб-
ва да се намерят средства 
за доизграждане”, заявява 
Румен Йовчев, председател 
на УС на Българска бран-
шова камара „Пътища”. 
И коментира, че само така 
ще се спаси направеното до 
момента.  

Спиране с мисъл
Повече от ясно е, че ще има 
спиране на рехабилитаци-
онните дейности по отдел-
ни участъци. Въпросът е 

чи от Европейския съюз и 
въпреки това напредък по 
проектите почти няма. Но 
регионалното министер-
ство уверява, че решение 
на проблема ще има в рам-
ките на 10 дни.

Началото 
на историята
Това стана, след като Аген-
ция „Пътна инфраструк-
тура” (АПИ) обяви, че ще 
бъдат спрени ремонтните 
дейности на 15 отсечки 
(6 лота), по които вече 
се работи. Началото на 
други 25 (10 лота) отсеч-
ки изобщо няма да бъде 

Темата за рехабилитаци-
ята на второкласните и 
третокласните пътища за-
прилича на вечното дерби 
между „Левски” и ЦСКА. 
Тук отборите са разделени 
на държавни институции, 
които замразяват проекти, 
и фирмите изпълнители, 
които си искат парите и 
се борят за оцеляване във 
време на криза. Освен това 
броят на загиналите хора 
по пътищата нараства с 
всяка изминала година, за 
което една от причините 
са некачествените пътища, 
по които се движим. Дори 
фактът, че през България 



Teма на деня    НовиНи    5    

Половината ремонти на пътища спират
Понеделник 2 август 2010  pari.bg

Общата стойност на 
тези проекти е над 35 
млн. лв.

Пътната агенция обяви, че 
тези дни трябва да започне 
възстановяването на четири 
пътни отсечки, които ще се 
субсидират по Оперативна 
програма „Регионално раз-
витие”. Общата им стойност 
е 35.310 млн. лв. без ДДС, а 
сроковете са от 14 седмици 
до 10 месеца. Тези обекти 
са част от първия етап на  
ОПРР. В него са включени 
още 10 лота на обща стой-
ност 139.286 млн. лв. Чети-
ринайсетте лота включват 
общо 24 второкласни и тре-
токласни пътни участъка с 
дължина 301 км. Другите 15 
лота са част от втория етап 
на оперативната програма, 
по която все още няма запо-
чнали процедури.

Начало на ремонтите
Първите лотове, по които 
ще започне да се работи, са 
между Добрич и Генерал То-
шево и  Момчилград - Кру-
мовград. В област Варна са 
предвидени да се рехабили-
тират по четири отсечки  по 
пътя между Шумен и Векил-
ски и Варна - Добрич с обща 
дължина 27 км. Последните 
две части, по които ще за-
почнат ремонтни дейности, 
сега са в община Ямбол. 
Това са пътните отсечки от 
Елхово до Скалица и между 
Петолъчката и Воденичане. 

Според проекта рехабилита-
цията трябва да приключи за 
10 месеца.

До края на август тази 
година ще стартират и дей-
ностите по още два лота в 
областите Кърджали, Ха-
сково и София. Агенцията 
вече е избрала строителите и 
фирмите, които ще осъщест-
вяват надзора. Изчаква се да 
минат законовите срокове, 
в които може да има обжал-
ване, за да бъдат подписани 
договорите.

изпълнители и суми
Критерият за избор на из-
пълнител е най-ниска пред-
ложена цена за осъществя-
ване на услугата. И четирите 
лота ще бъдат ремонтирани 
от местни фирми, което е 
една от предпоставките за 
дадената печеливша оферта. 
Дружество „Пътно строи-
телство” даде оферта от 4.2 
млн. лв. без ДДС, което и 
донесе рехабилитацията на 
Лот 6 от Добрич до Генерал 
Тошево. „Инжстройнжене-
ринг” ще ремонтира трасета-
та около Варна за 10 млн. лв. 
Участъкът от Момчилград 
до Крумовград ще се работи 
от „Пътинженеринг”. А за 
дейностите компанията е 
предвидила 7.730 млн. лв. 
От АПИ избраха консорци-
ум „Пътстрой - ИПС”, който 
предложи 13.137 млн. лв., за 
да възстанови Лот 8, който 
обхваща пътищата около 
Ямбол. Всички цени са без 
включен ДДС.

ОП „Регионално 
развитие” ще спаси 
ремонтите на 4 лота

▶ Проектите от І етап на ОПРР
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Отсечки, за които не са стартирани тръжни процедури за избор на изпълнител и няма да стартират до края на ���� г.

Отсечки, за които има избран изпълнител, няма начално строителство и не се очаква да стартират до края на ���� г.

Отсечки, по които се извършват строителни дейности и предстои да бъдат спрениГрафика: Гриша Струнджев

то да се направи по зако-
нов ред. „Има регламенти, 
които определят реда на 
спиране на строеж на даден 
обект”, обяснява Йовчев. 
По думите му, ако те бъдат 
спазени, няма да има про-
блем дейностите да бъдат 
прекратявани.Решението 
на проблема трябва да е 
балансирано, за да защити 
интересите на всички заин-
тересовани страни. Замра-
зяването на рехабилитаци-
онните дейности трябва да 
е на тези обекти, които няма 
да доведат до разрушаване 
на изграденото. По този 
начин държавата няма да 
загуби от извършването на 
нови ремонтни дейности. 
И бизнесът няма да има 
допълнителни финансови 
разходи, като поддържа пъ-
тища, за които никой не им 

плаща.  
Фирмите изпълнители 

също подкрепят строител-
ните дейности на някои 
лотове да бъдат спрени, 
което да предотврати до-
пълнителни разходи. Точ-
ните размери на загубите, 
които бизнесът ще претър-
пи, все още се изчисляват. 
Повече яснота за сумите 
трябва да има в рамките 
на една седмица.

Пренасочване
От предварително изгот-
вения проект за ремонт 
на пътища по „Транзитни 
пътища V” има шест лота, 
по които не са започнали 
никакви процедури. По 
първоначални изчисления 
за рехабилитационните 
работи по тях ще бъдат 
нужни около 200 млн. лв., 

обясняват от браншовата 
камара. Но фактът, че ня-
ма да се извършват никак-
ви дейности по тях, поз-
волява да бъдат извадени 
от финансовите разчети и 
тези пари да бъдат насоче-
ни към други обекти. 

В рамките на месец тряб-
ва да бъдат проведени не-
обходимите разговори с 
Европейската банка и да 
започнат конкретните дей-
ности от страна на упра-
вляващия орган. По този 
начин ще може до края на 
годината да бъдат прове-
дени процедурите за избор 
на изпълнител и строите-
лен надзор. И в началото 
на следващия строителен 
сезон, който започва през 
април, да стартират ре-
монтните действия. „Това 
е начин да се разшири об-

сегът на работа по възста-
новителните дейности на 
пътищата”, коментира още 
Йовчев. Според него не 
бива да се чака последният 
момент за започване на из-
пълнение на проектите.

Решение има и то се 
търси, уверяват ни всич-
ки държавни ведомства и 
браншови организации, 
които се занимават с път-
но строителство. Според 
данните на организации-
те в сектора може да се 
намери и финансиране. 
Остава само всички за-
интересовани страни да 
намерят оптималното ре-
шение, което да защитава 
интересите на всички. А 
ние, потърпевшите, мо-
жем само да се надяваме, 
че скоро ще се движим по 
европейски пътища. 

Лот	 Наименование	 Изпълнител	на	СМР	 Стойност	на	 Срок	за	
№	 на	проекта	 	 договора	 изпълнение	
	 	 	 без	ДДС	(лв.)	 (мес.)	
1	 ІІІ-112	Дъбова	махала-
	 Брусарци-Смирненски	ІІ-13	 Обединение
	 Кнежа	-	Искър	 „Трейс	-	гарант”	 8811501,56	 9,0
	
2	 ІІІ-307	Дерманци-	 „Пътища	и	мостове”
	 Угърчин-Микре	 ЕООД	Варна	 7959760,00	 4,0
	
3	 ІІІ-235	Главиница-	 „Пътища	и	мостове”
	 Зафирово	 ЕООД	Варна	 4074920,09	 3,0	
	
4	 ІІІ-216	(п.к.	с	път	ІІ-21)	-	 „Инжстройинженеринг”
	 с.	Ситово-гр.	Дулово	 ЕООД	Варна	 8097616,94	 4,0	
	
5	 ІІІ-205	Разград-
	 Ясеновец-Исперих
	 ІІ-49	Търговище-Разград-	 Сдружение
	 Кубрат	-Тутракан	 „Тутракан	-	ТСВТ”	 8008891,52	 7,0	
	
6	 ІІ-29	(Е-70)	Добрич-
	 Ген.	Тошево-Кардам-	 „Пътно	строителство”
	 границата	с	Р.	Румъния	 АД	Добрич	 4237042,65	 3,5	
	
7	 ІІ-29	„Варна-Аксаково-
	 о.п.Добрич”
	 	ІІІ-207	/І-2/	-	о.п.	Шумен-	 „Инжстройнженеринг”
	 Девня-Ветрино-Калоян-Векилски	 ЕООД	Варна	 10206112,76	 3,5	
	
8	 ІІІ-707	-	(път	І-6)	-	
	 гр.	Стралджа	-	път	ІІ-53		 Консорциум
	 (о.п.	Ямбол-	Средец)	ІІІ-	 „Пътстрой	-	ИПС”
	 7008	Елхово-Пчела-Скалица	 Стара	Загора	 13136931,39	 10,0	
	
9	 ІІІ-6061	п.к.	с	път		 Консорциум	„Пътна
	 ІІІ-606-	с.	Старосел	-		 интеграция	Старосел”
	 п.к.	с	път	ІІІ-642		 София	 5393099,57	 6,6	
	
10	 ІІІ-565	п.к.	с		 Обединение	
	 път	ІІ-56	-	с.	Шишманци	 „Трейс	-	Център”	София	 5745686,62	 5,0	
	
11	 ІІ-59	Момчилград-	 „Пътинженеринг”
	 Крумовград		 ЕООД	Пловдив	 7730232,55	 3,9	
	
12	 ІІІ-5071	Чифлик-Г.	крепост-
	 Стремци-	Черноочене	ІІІ-663	
	 Чирпан-Димитровград	III-597	
	 Дъбовец	-	разклон	Малки	Воден		 Обединение	„Трейс	Родопи”	 12225309,70	 7,0	
	
13	 ІІ-63	„Перник	-	Брезник”
	 ІІІ-6204	Овчарци-Сапарева	баня	 Сдружение	„Пътища	
	 	 Запад	2010”	София	 5270512,71	 2м.	28	д.	
	
14	 ІІІ-181	СОП	-	с.	Ковачевци	 Пътстрой	92	АД,	София	 7700078,29	 5,0
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Заключителният дебат за 
пенсионната реформа ще се 
води през септември между 
всички парламентарни поли-
тически партии, синдикати, 
работодатели и министри 
от кабинета. Това стана яс-
но след срещата в петък на 
двата синдиката КНСБ и КТ 
“Подкрепа” с парламентар-
ната група на ГЕРБ. Предния 
ден профсъюзите се срещна-
ха с останалите политически 
сили в Народното събра-
ние, всяка от които призова 
промените в пенсионното 
осигуряване да се правят с 
възможно най-широка об-
ществена подкрепа.

Да не се работи на 
парче
“През септември ще про-
ведем голяма дискусия, на 
която трябва да очертаем 
най-добрата дългосрочна 
програма за реформа в пен-
сионната система. Не трябва 
да се работи на парче”, заяви 
Красимир Велчев, съпредсе-
дател на парламентарната 
група на ГЕРБ. ГЕРБ дори 

планира наесен да направи 
голяма дискусия в парламен-
та с всички заинтересовани 
страни и за здравната ре-
форма. По толкова значими 
реформи трябва да се търси 
балансът, каза колежката му 
Искра Фидосова. 

Кабинетът заседава 
в сряда
Тези намерения на управля-
ващата партия обаче няма да 
попречат на правителството 
да одобри в сряда промени-
те в Кодекса за социално 
осигуряване, които станаха 
популярни като пенсионна 
реформа. Най-съществени-
те от тях са вдигането на 
стажа за всички работещи и 
на възрастта за пенсионира-
не за хората с първа и втора 
категория труд. Министър 
Тотю Младенов вече обяви, 
че това ще става плавно - с 
по една година в продълже-
ние на три години, считано 
от 1 януари 2011 г. 

Заедно с промените в КСО 
в сряда Министерският съвет 
трябва да одобри и още някол-

Пенсионна реформа 
засега няма да има
И депутатите от ГЕРБ призоваха “да не се работи на парче”

Новият медиен закон предвижда сливане на БНТ и БНР
Медийни експерти 
се обявиха против 
обединяването 
на обществените 
медии

С влизането в сила на новия 
медиен закон най-вероятно 
ще бъдат обединени нацио-
налните телевизия и радио. 
Бъдещето на обществените 
медии все още е спорно, 
защото представители на 
БНР и БНТ са против евен-
туалното сливане. 

Национална радио- и 
телевизионна компания
Медийни експерти от двете 
обществени медии твърдят, 
че тяхното обединение ня-
ма да постигне положител-
ни резултати. Според тях 
финансовите механизми на 
БНТ и БНР са твърде тежки 
и сливането им в едно няма 
да направи новата струк-
тура по-лека, нито пък ще 
икономиса разходи. 

Според журналисти от 
радиото, като Петър Вол-
гин и Лили Маринкова, 

промяната в новия закон ще 
наруши свободата на сло-
вото в БНР. Според Волгин 
създаването на едно общо 
тяло ще позволи по-лесно-
то му контролиране. 

Възможно е създаването 
на трето юридическо ли-
це - национална радио- и 
телевизионна компания, 
за да има действително 
развитие на двете общест-
вени медии. Това предло-
жи генералният директор 
на БНР Валери Тодоров. 
Новата компания ще се 

занимава с цифровизаци-
ята, новите платформи и 
проекти на двете медии. 
Според Тодоров идеята за 
обединение не е добра, тъй 
като радиото и телевизията 
не са в еднакво техническо 
и финансово състояние. Той 
каза, че ако двете медии ми-
нат под обща администра-
ция, ще се създаде хаос, а 
ако бъде решено да се съз-
дадат общи кореспондент-
ски щатове, ще се наруши 
плурализмът. Друго, което 
може да бъде включено в 

новия закон за радиото и 
телевизията, е създаването 
на Фонд обществени медии 
и проекти, в който да участ-
ват и частните медии. Така 
според Тодоров няма да се 
наруши целевото финанси-
ране на БНТ и БНР.

Смесено финансиране
Спорен е въпросът с финан-
сирането на обществената 
телевизия. Болната тема на 
БНТ е финансирането й и 
намалената държавна по-
мощ. Държавната субсидия 

и реклами и спонсорство 
са най-подходящият начин 
за издържането на нацио-
налната телевизия. Срещу 
правото на реклама в БНТ 
обаче застават представите-
ли на търговските телеви-
зии. Според тях в момента 
националната телевизия 
изпълнява същите функции 
като частните оператори. С 
премахването на рекламата 
в БНТ играчите на пазара 
ще са равнопоставени, каз-
ват частните оператори. 

Елина Пулчева

В парламента
И политиците 
са на различни 
мнения

БСП е против вдигане
то на стажа и възраст
та за пенсиониране, но 
пък подкрепя вдигане
то на осигурителната 
тежест.

Синята коалиция е 
против увеличаването 
не само на вноската, 
но и на стажа. Това ще 
демотивира много хора 
да плащат осигуровки, 
обясни мартин Дими
тров. 

няма как, трябва да се 
отиде към увеличаване 
на вноската за пенсия, 
смятат от “атака” .

осигурителната внос
ка не трябва сега да се 
вдига, но за стажа ще 
подкрепим предложение
то на министър мла
денов, е позицията на 
ГеРБ.

▶

▶

▶

▶

НЕК може да има и повече от 30% в “Горна Арда”
Трайчо Трайков 
прогнозира цената на 
проекта да достигне 
1 млрд. лв. 

Енергийният министър 
Трайчо Трайков прогнозира, 
че ще се наложи капиталът 
на съвместната проектна 
компания между НЕК и EVN 
за каскадата “Горна Арда” да 
достигне 1 млрд. лв. Той 
обясни и че съотношението 
в участието на двете друже-
ства също не е окончателно. 
При подписването на акцио-
нерното споразумение ми-
налата седмица директорът 
на НЕК Красимир Първа-
нов съобщи, че държавната 
компания ще участва с 30%, 
а останалите ще бъдат за 
EVN, която досега имаше 
30%. Както управляващите, 

така и EVN досега избягваха 
да прогнозират колко ще 
струва каскадата. Те обаче 
твърдяха, че цената ще е по-
ниска от тази на досегашния 
проект, който беше оценяван 
на близо милиард лева. По 
думите на Трайков до мо-
мента НЕК е дала около 20 
млн. лв. за корекция на река 
Арда. 

Рано е да се говори за 
пари
Официално бюджетът за 
каскадата трябва да бъде из-
готвен към края на година-
та, след като бъде избран и 
техническият проект. След 
това ще стане ясно и какво 
финансиране е нужно. Пър-
воначално премиерът Бойко 
Борисов съобщи, че ще на-
стоява да му се представи 
сметката за целия проект, 

за да не се повтаря случаят 
с “Цанков камък”, където 
след поредица оскъпява-
ния крайната цена се оказа 
доста по-висока от първо-
начално обявената. В петък 
обаче Борисов съобщи пред 
парламента, че в края на 
2010 г. ще стане ясно не-
обходимото финансиране 
само за първата година. От 
БСП обаче прогнозираха, че 
е невъзможно да няма оскъ-
пяване и по “Горна Арда”.

въпроси без отговор 
Левицата зададе към Бо-
рисов няколко въпроса по 
каскадата, но не получи 
отговори. Депутатите по-
искаха да знаят защо не е 
имало търг за избора на ин-
веститор и защо се променя 
съотношението в проектна-
та компания. На извънредна 

пресконференция по-късно 
Трайчо Трайков отговори, 
че не е имало търг, защото 
EVN е купила дела си от 
предишния участник в про-
екта - турската “Джейлан”. 
Обяснението за промяната 
в участието е, че при по-ма-
лък дял НЕК ще финансира 
и по-малка част от каска-
дата. От БСП за пореден 
път обвиниха Трайков в 
конфликт на интереси, тъй 
като, преди да стане минис-
тър, той беше прокурист в 
EVN. Отговорът гласеше, 
че партията забърква името 
му, за да обслужва полити-
ческите си цели. В нача-
лото на мандата на ГЕРБ 
парламентарната комисия 
за конфликт на интереси 
проверява Трайчо Трайков, 
но не откри такъв.

Филипа Радионова

ко предложения на финансо-
вия министър Симеон Дянков 
за ограничаване на сивия сек-
тор в осигуряването. Това са 
задължителното изплащане 
на заплатите по банков път, 
забраната за кешови плаща-
ния над 5000 лв., начисляване 
на осигуровки по аналог със 
средния доход в съответния 

бранш и достъп на данъчни-
те служители до кредитните 
досиета в банките.

Нищо още не е решено
Ние продължаваме дебатите 
с министрите и през август, 
заявиха синдикатите в пе-
тък. Според работодател-
ските организации обаче 

по-високата осигурителна 
тежест ще доведе до по-ви-
сока безработица, а оттам и 
задълбочаване на дефицита 
в НОИ. Заради свиването 
на заетостта непланираният 
дефицит във фонд “Пенсии” 
в края на годината се очаква 
да стигне 206 млн. лв.

Мила Кисьова

искаме да направим най-добрата дългосрочна програма за реформа в пенсионна-
та система, заяви Красимир велчев от ГЕРБ  Снимка маРина анГелова

▶
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Съкращенията ще спестят 2 млн. лв. 
на икономическото министерство
Към момента 
от системата са 
отстранени 260 души, 
новите орязвания ще 
бъдат във ведомствата, 
подчинени на МИЕТ

Общо 260 са съкратените 
към момента служители 
от Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма (МИЕТ) и подчине-
ните му 13 ведомства, т.нар. 
второстепенни разпореди-
тели с бюджетни кредити. 
По този начин на месец са 
спестени разходи в размер 
на около 200 хил. лв., или 
над 2.3 млн. лв. за 2010 г. 
Това показва справка на 
МИЕТ в отговор на запит-
ване на в. “Пари”. 

Затишие 
на “Славянска” 8
Първите съкращения на 
служители в самото ми-
нистерство бяха извършени 
още през декември минала-
та година. Тогава без работа 
останаха 116 чиновници, 
с което бяха реализирани 
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В бъдеще
Ще има и нови 
назначения

административната 
реформа в системата на 
икономиката, енергети-
ката и туризма оттук 
нататък ще е свързана с 
известни съкращения в 
подчинените на Минис-
терството на икономика-
та, енергетиката и тури-
зма (МИЕТ) ведомства, но 
евентуално и с нови назна-
чения. 

с около 20 души ще бъде 
увеличена в бъдеще адми-
нистрацията, свързана 
с контрола и провежда-
нето на обществените 
поръчки. Това обяви сами-
ят премиер Бойко Бори-
сов още в деня на обя-

▶

▶

вяването на доклада на 
Европейската комисия за 
напредъка на България в 
борбата с корупцията и 
организираната престъп-
ност.

Една от големите кри-
тики в документа бе 
именно към недостатъч-
но ефективната работа 
на агенцията за общест-
вените поръчки, която 
е подчинена на МИЕТ и 
на агенцията за държав-
на финансова инспекция 
към Министерството на 
финансите. 

според финансовия 
министър симеон Дянков 
за административните 
реформи в двете звена, 
свързани с увеличаване 
на числеността им, ще 
бъдат предвидени сред-
ства в бюджет 2011.

▶

▶

Агенцията по храни-
те ще обединява пет 
структури
С около 20% ще бъде на-
мален административният 
персонал в системата на 
Министерството на земе-

делието и храните (МЗХ), 
където реформата ще бъде 
най-голяма. Плановете са 
да бъдат закрити 1600 щат-
ни бройки, като се очаква 
така да бъдат спестени 52 
млн. лв. Икономиите на 
паричен ресурс са само за 

административни разхо-
ди, а не за земеделското 
производство, коментира 
министърът на земеделието 
Мирослав Найденов.

Пет в едно
Най-голямата реформа е 

Земеделското министерство закрива 1600 щата  

Орязване
В екоминистерст
вото махат само 
22 бройки

Министерството на 
околната среда и водите 
е хоризонтална струк-

▶

тура, която работи по 
много и важни проекти, 
свързани с оператив-
ните програми и други, 
и не може да си позволи 
големи съкращения. Това 
коментираха за в. “Пари” 
от екоминистерство-
то. 

Предвижда се 22 брой-
ки да бъдат съкратени 
през есента, когато ще 
се обединят в една всич-
ки структури за търсене 
и концесиониране на под-
земните богатства. сега 
те са пръснати в няколко 
министерства.

▶

ство, правен отдел и др. 
От 100 лаборатории в сис-

темата на министерството се 
предвижда за безопасността 
на храните да се грижат шест, 
които на следващ етап  ще 
бъдат редуцирани до три. 

още трансформации
22-та клона на “Напоителни 
системи” АД в страната съ-
що ще бъдат оптимизирани и 
намалени. Дружеството има 
дългове, липсва му финанси-
ране и отдавна не се справя 
със задълженията си.

Някои агенции ще бъдат 
трансформирани в дирекции, 
например Изпълнителната 

агенция по хидромелиорации. 
Други пък като Изпълнител-
на агенция “Борба с градуш-
ките” ще станат търговски  
дружества. След изплащане 
на средствата на тютюнопро-
изводителите фонд “Тютюн” 
ще бъде закрит, а функциите 
му се поемат от Държавен 
фонд “Земеделие”. 

Ще се оптимизират об-
щинските земеделски служ-
би. Същото ще се случи и с 
големия брой държавни 
горски стопанства. Съкра-
щения ще се правят и на 
секретарките и шофьорите 
в регионалните служби.

Ани Коджаиванова

15.12% съкращения. “През 
2010 г. в МИЕТ не планира-
ме промяна на структурата 
и функциите на админи-
страцията, свързана със съ-
кращения на служители”, 
посочват от министерство-
то. Така докато в другите 
министерства продължава 
да тече оптимизиране на 
администрацията, на “Сла-
вянска” 8 могат да бъдат 
спокойни за работните 
си места. През 2010 г. в  
МИЕТ остават на работа 
651 души.

Според оценката на ди-
рекция “Вътрешен одит” 
новата структура на иконо-
мическото министерство е 
подходяща за големината и 
спецификата на работата му 
и позволява то да изпълнява 
функциите си адекватно.

Агенциите се свиват
За сметка на това обаче съ-
кращенията в подчинените 
на министерството агенции 
и комисии ще продължат. 
Още през декември бяха от-
странени 140 души, с което 
в 13-те ведомства останаха 
на работа 1603 лица. Като 

процент съкращенията се 
равняват на 8.03%. През 
юни мина и втора “метла”, 
която обаче засегна само 
4-ма служители - по двама в 
Държавната комисия по сто-
ковите борси и тържища и 
Комисията за защита на по-
требителите. Втората вълна 
от съкращения е довела до 
намаляване на разходите в 
системата на икономиката, 
енергетиката и туризма с 
около 40 хил. лв.

Най-големи съкращения 
досега като дял от общия 
брой служители са напра-
вени в Центъра на про-
мишлеността на Република 
България в Москва. Оттам 
са отстранени 8 души и 
в момента в структурата 
ни зад граница работят 10 
служители, т.е. реформа-
та е довела до съкраще-
ния от 44.44%. Най-много 
служители като брой са 
съкратени от Държавната 
агенция за метрологичен и 
технически надзор - 31, или 
7.43%. Въпреки свиването 
на служителите, направено 
до момента, това остава 
агенцията с най-голяма чис-

леност - 386 души. За срав-
нение това представлява 
почти 2/3 от администраци-
ята в самото икономическо 
министерство. 

Предстоящи 
реформи
Тепърва системата на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма ще се реформира. 
Бъдещите промени ще са 
резултат от сливането на 
Агенцията за приватиза-
ция и Агенцията за след-
приватизационен контрол  
например. Освен това пред-
стои част от концесион-
ните дейности, извършва-
ни от Министерството на 
околната среда и водите и 
Министерството на регио-
налното развитие и благо-
устройството, да преминат 
към МИЕТ. С промяната на 
Закона за възобновяемите 
енергийни източници и не-
обходимостта от осигуря-
ване на новите функции на 
министъра на икономиката, 
енергетиката и туризма ще 
има още административни 
реформи. 

Към момента новите про-

свързана с Агенцията по 
храните. Тя ще обединя-
ва Националната ветери-
нарномедицинска служба, 
Националната служба за 
растителна защита, Наци-
оналната служба за зърно 
и фуражи, Граничният ве-
теринарен контрол и ре-
гионалните инспекции за 
опазване и контрол на об-
щественото здраве. Според 
Найденов обаче съкраще-
нията няма да са за сметка 
на инспекторите, които ще 
осъществяват контрола на 
храните. Ще бъдат закрити 
дублиращите се звена в 
тези служби като счетовод-

мени все още са на етап 
“обсъждане” и от МИЕТ 
не предоставят повече под-
робности какво предстои да 
бъде извършено в бъдеще. 
Оттам уточняват, че за из-
пълнение на набелязаните 

мерки са нужни и законо-
дателни промени, така че за 
реализирането на реформа-
та и сроковете за това част 
от отговорността се споделя 
и с Народното събрание.

Дарина Черкезова

По пътя на икономиите

Административната реформа в
министерствата ще доведе до
оптимизация на разходите и
функционалността им. Или поне
това е целта. Попитахме
министерствата какво точно
планират и какви ще бъдат
крайните резултати от
оптимизирането на числения им
състав. Ето и отговорите на три от
ключовите министерства � на икономиката, 
енергетиката и туризма, на земеделието и 
храните и на околната среда и водите. 
Най�драстичната реформа ще бъде в 
земеделското министерство � ���� 
съкратени, �� млн. лв. спестени. В 
икономическото ведомство и свързаните с 
него �� агенции и комисии съкратените са 
���, икономиите около �.� млн. лв. От 
екоминистерството са лаконични � не 
можем да се лишим от много хора, само �� 
ще останат без работа. 

Наименование на
административната

структура

Служители
преди

съкращенията

Съкращения
през

декември ���� г.

Съкращения
през

лятото на ���� г.

Служители
към

момента

Министерство на
икономиката,
енергетиката и туризма

Второстепенните
разпоредители с бюджетни
кредити към министъра
на икономиката, енергетиката
и туризма

767

1743

116

140

651

1599

2510

12 045
1868

10 445
1846

1600
22

2250

4
�.��%

��.��%

Министерство на
земеделието и храните

Министерство на околната
среда и водите

Обща численост на системата 
на икономиката, енергетиката и туризма:

ПриблизителноГрафика: Гриша Струнджев

служители

служители
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Печалбата на банковата 
система продължава да се 
топи и в края на първото 
полугодие на 2010 г. спада 
с 30% на годишна база до 
352 млн. лв. Това показват 
данните на БНБ. Въпреки 
този спад доходността на 
системата “остава на при-
емливи нива”, отчитат от 
централната банка. Ста-
тистиката обаче показва, че 
темпът, с който резултатите 
на банките се влошават, се 
забавя. За тримесечието 
на 2010 г. понижението на 
годишна база беше 37% до 
170 млн. лв. 

Лидер
Най-голямата банка у нас 

- УниКредит Булбанк, е и 
с най-голяма печалба. Към 
края на първото полугодие 
тя достига 88.3 млн. лв., 
показва статистиката на 
БНБ. Спадът в печалба-
та на трезора обаче е над 
средното ниво за системата 
и с най-голямо процентно 
изменение сред 10-те во-
дещи банки. През първото 
полугодие финансовите й 
резултати се стопяват с бли-
зо 34% на годишна база. 

На второ и трето мяс-
то по размер на печалбата 
се нареждат Банка ДСК 
и ОББ. Резултатите им са 
съответно 65.3 млн. лв. и 
48 млн. лв. Банка ДСК гу-
би 17.5% от печалбата си 

спрямо същия период на 
миналата година, а ОББ 
9%. В сравнение с първото 
тримесечие на годината, 
когато ОББ регистрира 
ръст в положителните си 
финансови резултати от 
близо 24%, през второто 
тримесечие става ясно, че 
банката е загубила от ре-
зултатите си в сравнение с 
година по-рано. 

Топ 10
Останалите банки, които 
завършват Топ 10 по печал-
ба, са КТБ, Райфайзенбанк, 
Банка Пиреос България, 
Пощенска банка, ПИБ, 
Sosiete Generale Експрес-
банк и ББР. Три от тези бан-

ки са с ръст на печалбата на 
годишна база. Най-голямо 
увеличение на положи-
телния финансов резултат 
отчита Корпоративна тър-
говска банка. Печалбата й е 
с 30% ръст на годишна база 
до 38 млн. лв. 

Загуба
С най-голяма загуба е Алфа 
Банк. В края на полугоди-
ето трезорът е реализирал 
отрицателен финансов ре-
зултат от 37.4 млн. лв., ко-
ето е увеличение от 44% на 
годишна база. Отрицателен 
финансов резултат отчитат 
и НЛБ Запад - Изток, Ем-
порики Банк България и 
ТЕ - ДЖЕ - Зираат Банкасъ 

- клон София. Емпорики 
Банк обаче забавя темпа на 
растеж на загубата.

Виновниците
Причината за продължа-
ващия спад на банковите 
печалби са лошите кредити 
и по-големият размер на 
провизиите, които банки-
те отделят. През периода 
март - юни делът на кла-
сифицираните експозиции 
с просрочие над 90 дни в 
брутните кредити нараства 
от 7.81 на 9.45%, съобщи-
ха от БНБ. Разходите за 
обезценка, които правят 
трезорите, се увеличават 
с 41% на годишна база и 
в края на юни възлизат на 

566 млн. лв. 

Показатели
Въпреки спада на финансо-
вите резултати статистиката 
отчита ръст в активите на 
банковата система. В края 
на юни 2010 г. сумата на 
активите достига 71 млрд. 
лв., което е увеличение от 
2.2% на годишна база. Уни-
Кредит Булбанк се нарежда 
на върха и по активи. Раз-
мерът им в края на юни 
възлиза на 11 млрд. лв. Това 
обаче е спад от 3.2% спрямо 
година по-рано. На второ и 
трето място са Банка ДСК 
и ОББ с по 8.4 млрд. лв. и 
7.7 млрд. лв. 

Радослава Димитрова

Печалбата на банките за 
полугодието спадна с 30% 

Спадът в печалбата, 
който банките отчитат, 
е очакван за 2010 г. и се 
предполага, че резултати-
те в края на годината ще 
бъдат подобни. 

Кризата в България 
през последните две 
години е основен фактор 
за по-ниските финансови 
резултати. Поради намале-
ната кредитна активност 
се отчита намаляване на 
лихвените приходи на 

банките. Важен фактор е 
и влошаването на кредит-
ния портфейл на банките, 
което предполага заделяне 
на повече провизии. 

По-ниските финансови 
резултати не застрашават 
банките, а са предпоставка 
за осигуряване на стабил-
ността им по време на 
криза.

Петър Славов, 
изпълнителен директор   

на Прокредит банк

Статистиката на БНБ показва първо забавяне в темпа, с който 
резултатите се понижават

КомПании 
и ПаЗаРи

Редактор:
мирослав иванов
mivanov@pari.bg
тел. 4395-867

Реклама:
Станислава атанасова
satanasova@pari.bg
тел. 4395-851

Цифра

0.17 
 процента е основната лихва за август, обявиха от бНб. Спрямо предходния месец 

това е намаление от 0.01%. За август 2009 г. ОЛП беше 1.71%
▶

Ситуацията ще се подобри  
в края на годината 

Намаляването на ско-
ростта в спада на печалби-
те е положителен сигнал, 
но все още не е тенденция. 
БНБ може да каже при кои 
банки има опасност да са на 
загуба. Аз мога да кажа за 
УниКредит - няма опасност 
да излезем на червено. По-
добряването на показатели-
те на банковата система ще 
бъдат отместени с 1-2 три-
месечия спрямо излизането 
от кризата. Кризата започна 
да се отразява на банките с 

известно закъснение и по 
същия начин излизането ще 
дойде със закъснение спря-
мо реалната икономика. 

Когато икономиката спре 
да върви надолу, стаби-
лизира се и тръгне нагоре, 
ще нарасне търсенето на 
кредитите и ще започнат да 
се подобряват и финансови-
те резултати.  

Левон Хампарцумян, 
гл. изпълнителен директор на 

Уникредит булбанк

Няма опасност  
да излезем на загуба

юни ���� г. юли ���� г.АктивиПечалба
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Продажбите на „Софарма” се 
увеличават с 20% в края на юни
Продажбите на „Софарма” 
са се повишили с 20% през 
първото полугодие до 110.7 
млн. лв. Това показва отче-
тът на дружеството, пред-
ставен пред Българската 
фондова борса. 

В края на юни оборо-
тът на дружеството дос-
тига 112.8 млн. лв., което 
е ръст от 18% на годишна 
база. Основната причина 
за ръста на приходите е по-
вишението от 38% на про-
дажбите за износ, се казва 
в доклада за дейността на 
„Софарма”. Положителни-
ят финансов резултат на 
„Софарма” на индивидуал-
на база се увеличава с 14% 
и през първите шест месеца 
на тази година достига 24.7 
млн. лв. 

Освен „Софарма” АД две 
от дъщерните й дружества 
- „Софарма трейдинг” АД 
и „Българска роза Севто-
полис” АД, отчитат ръст на 

печалбата си през първото 
полугодие на тази година. 

Групата
Търговската компания в гру-
пата - „Софарма трейдинг”,  
отчете минимален ръст от 
0.8% на печалбата си. За 
първите шест месеца на 
2010 г. положителният фи-
нансов резултат е 1.7 млн. 
лв., а година по-рано беше 
1.69 млн. лв. Повишение от 
8.4% отчитат продажбите 
на дружеството, които в 
края на юни тази годи-
на достигат 191.2 млн. лв. 
Оборотът на дистрибутора 
достига 192.4 млн. лв., ко-
ето е ръст от 8.7% спрямо 
същия период на миналата 
година.

Казанлъшкото „Българска 
роза Севтополис” показа 
най-силен ръст на печал-
бата си - 245% на годишна 
база. Положителният ре-
зултат на компанията за из-

теклото полугодие на 2010 
г. достигна 1.08 млн. лв., а 
година по-рано беше 314 
хил. лв. Общите приходи, 
които на 96% се формират 
от постъпленията от про-
дажби, също се увеличават. 
Оборотът на „Севтополис” 
достига 8 млн. лв., което 
е 15.2% ръст на годишна 
база.

Търговия
Петъчната борсова сесия 
донесе най-силен ръст за 
книжата на „Софарма трей-
динг”, които се повишиха с 
4.64% до 1.444 лв. за акция. 
Дяловете на „Севтополис” 
се повишиха с 0.28% до 
1.408 лв. за акция. По по-
зицията на „Софарма” бя-
ха сключени 31 сделки за  
21 586 лота. Пазарната ка-
питализация се повиши с 
1.71%, а една акция достиг-
на до 3.86 лв.

Атанас Христов

Пазарът е против увеличение  
на капитала с непарична вноска
Предлаганите от КФН 
промени за АДСИЦ 
може да подобрят биз-
нес средата за друже-
ствата

Експерти и участници на 
капиталовия ни пазар са 
категорично против пред-
лаганите от Комисията за 
финансов надзор законови 
промени, които да позволят 
на публичните дружества да 
увеличават капитала си с не-
парична вноска. Новоизбра-
ният състав на регулатора е 
изпратил до участниците на 
БФБ свои виждания за това 
как трябва да се промени 
Законът за публично пред-
лагане на ценни книжа, за да 
се улеснят компаниите при 
набирането на капитал.

Законова кражба
Управление „Надзор на ин-
вестиционната дейност” в 
КФН предлага да бъдат на-
правени промени в ЗППЦК, 
които да позволят на пуб-
личните дружества да изда-
ват нови акции срещу непа-
рични вноски или в полза на 
неакционери. Според сегаш-
ните разпоредби подобна 
практика е забранена, като 
увеличението на капитала 
става единствено с пари. 
Мотивите на регулатора са, 
че тези ограничения пречат 
на конкурентоспособността 
на публичните дружества в 
България що се отнася до 
привличането на капитал.

Коренно различна е пози-
цията на експертите и учас-
тниците на фондовата борса. 
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▶ "Софарма" с изп. директор огнян Донев е увеличила износа с 38% 
 снимка марина ангелова

Печалбата на фармацевтичната компания е малко над 24 млн. лв.

„Увеличение на капитала без 
пари беше разрешено през 
90-те години и тогава ка-
питаловият пазар прилича-
ше на джунгла с постоянни 
разбойнически грабежи от 
мажоритарите”, контрира 
Николай Василев, бивш ми-
нистър на икономиката и 
изпълнителен директор на 
„Експат Капитал”. Според 
него най-известният пример 
за подобен грабеж е случа-
ят „Солвей Соди”, когато 
тогавашният мажоритар и 
държавата се съгласяват да 
увеличат капитала под усло-
вие и в полза на мажоритаря. 
Подобно е мнението и на 
Васил Велев, председател на 
Асоциацията на индустриал-
ния капитал и изпълнителен 
директор на „Стара планина 
Холд” АД. „Увеличението на 
капитала с непарична вноска 

води до изкривяване, защото 
при него винаги остава спо-
рен въпросът за оценката 
на компаниите”, коментира 
Васил Велев.

„След като през 2001-
2002 г. променихме закона 
и увеличението на капитала 
ставаше само с пари, никой 
в последните осем години 
не постави тази практика 
под съмнение”, категоричен 
беше Николай Василев. По 
думите му след тези проме-
ни пазарът изживя години 
на силен ръст и бурно раз-
витие.

Добри практики
Експертите коментираха, че 
по-голямата част от предло-
женията на КФН са добри и 
ще помогнат за развитието 
на пазара.

От надзора искат да облек-

Връщането на старата 
практика е недопустимо
Не всички предложения 
са лоши. Има и много 
хубави неща, които трябва 
да се подкрепят. Дори и 
аз като министър съм ги 
предлагал, но понеже не 
ми беше основен ресор, 
не можах да ги реали-
зирам. Най-сериозният 
проблем е предложението 
за увеличение на капитала 
с непарична вноска. Това 
беше разрешено през 90-те 
години и капиталовият па-
зар приличаше на джунгла 
с постоянни разбойнически 
грабежи от мажоритарите. 
Държавата или участва-
ше в подобна практика 
като мажоритар, или беше 
ограбвана в предприятия, 
в които има миноритарен 
дял. Големите акционери 
могат да ограбят малките 
и да им вземат всичко. Ако 
това е възможно, мажо-
ритарят може да реши да 
издаде нови акции по един 
лев и да си ги купи, а акци-
ята може да струва и 20 лв. 
Другият вариант е апорт 
на актив - земя, сграда или 
машина. Само че ще се 

Николай василев, 
изпълнителен директор  
на „експат капитал”

апортира машина, която 
струва 2 лв., и да се опише, 
че капиталът се увеличава с 
20 млн. лв.

Най-известният пример 
за подобен грабеж е случа-
ят „Солвей Соди”, когато 
тогавашният мажоритар 
и държавата се съгласиха 
да увеличат капитала под 
условие. Акциите тогава 
струваха десетки левове, 
не помня точно колко, но с 
непарична вноска мажо-
ритарят увеличи капитала 
на много по-ниски цени. И 
това стана със знанието на 
държавата. След като през 
2001-2002 г. променихме 
закона и увеличението на 
капитала ставаше само с 
пари, никой в последните 
осем години не постави та-
зи практика под съмнение. 
След тези промени пазарът 
преживя най-силните си 
години и се развиваше 
бурно. 

Търговите предложения 
трябва да се облекчат
Предложенията за облек-
чения в регулациите на 
търговите предложения са 
стъпка в правилна посока. 
Премахването на задъл-
жението за отправяне на 
второто задължително тър-
гово ще направи излишно 
заобикалянето на сегаш-
ните изисквания. Нищо не 
налага подобна стъпка при 

васил велев, 
председател на аикБ

преминаването на въпрос-
ните прагове. Увеличението 
на капитала с непарична 
вноска води до изкривява-
не, защото при него винаги 
остава спорен въпросът за 
оценката на компаниите.

чат процедурите при търго-
вите предложения, като в 
момента, след като се мине 
границата от 50% и 2/3 от 
капитала, задължително се 
отправят предложения към 
миноритарите. При обратно 
изкупуване на собствени ак-
ции над 3% на година също 
трябва търгово. Намерени-
ята на регулатора са задъл-
жението за предложение 
към малките акционери при 
обратно изкупуване и при 
преминаване на границата 
от 2/3 да отпадне. „Премах-
ването на изискването за 
отправяне на второто задъл-
жително търгово ще напра-
ви излишно заобикалянето 
на сегашните изисквания”, 
твърди Васил Велев.

Сериозни изменения се 
предвиждат и в регулира-
нето на дейността на ак-
ционерните дружества със 
специална инвестиционна 
цел (АДСИЦ). От КФН 
искат да дадат възможност 
на фондовете за имоти да 
инвестират в чужбина или 
поне в границите на Евро-
па. Освен това АДСИЦ ще 
може да купуват дялове и 
акции на дъщерни и съв-
местни предприятия, като 
ще може да придобиват 
контрол и върху други АД-
СИЦ. „От бизнес гледна 
точка тези предложения ще 
се отразят добре на друже-
ствата, като подобни про-
мени се коментират отдав-
на”, е мнението на Маню 
Моравенов, изпълнителен 
директор на „ФеърПлей 
Пропъртис” АДСИЦ.

Атанас Христов

Предложения на КФН

       Да се позволи на публичните компании да издават нови акции срещу
непарични вноски или в полза на неакционери

       Да може да се издават при преференциални условия акции и/или опции
върху тях за работници, служители и мениджъри в публичните дружества

       Да се премахне задължителното търгово предложение след придобиване
на над �/� от капитала
       Да се премахне задължителното търгово предложение при обратно
изкупуване на собствени акции над �% �годишно�

Нови възможности пред АДСИЦ

       Да може да инвестират в чужбина, поне в границите на ЕС или
европейското икономическо пространство
       Да може да инвестират в дялове и акции на дъщерни и съвместни
предприятия, създадени за реализация на отделни имотни проекти

       Да може да придобиват контрол върху други АДСИЦ 

       Да може да изкупуват обратно собствени книжа

       Да може да придобиват компенсаторни инструменти, когато срещу тях
може да се купуват активи за секюритизация

       Да извършват директно дейностите по изграждане, експлоатация,
поддръжка и получаване на текущи доходи от недвижими имоти

       АДСИЦ, които инвестират в земеделска земя, да може да се регистрират
като земеделски производители, за да може да ползват субсидиите от ЕС

Графика: Гриша Струнджев
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Walt Disney Co. се  
разделя с Miramax

Купувачът Filmyard 
Holdings LLC ще 
плати 660 млн. USD за 
легендарното студио

Walt Disney Co. прода-
де филмовото си студио 
Miramax Films на Filmyard 
Holdings LLC за 660 млн. 
USD. С това се сложи край 
на шестмесечните прегово-
ри между медийната група 
и различни купувачи. Сдел-
ката ще бъде финализирана 
в периода между 10 септем-
ври и края на годината.

Сделката
От Disney обявиха, че стро-

ителният предприемач Рон 
Тютър, инвеститорската 
фирма Colony Capital LLC и 
други частни лица са част от 
Filmyard Holdings. Продаж-
бата на Miramax включва 
правата върху повече от 700 
филмови заглавия, вклю-
чително и някои носители 
на отличия като “Чикаго”, 
“Влюбеният Шекспир” и 
“Няма място за старите ку-
чета”. 

Горди
Главният изпълнителен ди-
ректор на Disney Робърт 
Игър заяви, че са много 
горди с постигнатите от 
Miramax резултати, но се-

гашната стратегия на ком-
панията е да заложи на 
развиването на другите си 
брандове Disney, Pixar и 
Marvel. В момента фоку-
сът на фирмата е насочен 
към по-големи комерсиал-
ни проекти, като например 
“Карибски пирати”.

Студиото
Студиото е създадено от 
братята Боб и Харви Уейн-
стейн през 1979 г. Disney 
купи Miramax през 1993 г. 
за 80 млн. USD. През 2005 г. 
братята напуснаха студио-
то, за да основат своя собст-
вена компания - Weinstein 
Company. По това време 

Miramax се оценяваше на 
около 2 млрд. USD.

Хитови заглавия
Истината е, че от Miramax 
отдавна не са представяли 
големи хитове от типа на 
“Криминале” и “Чикаго”, 
който през 2002 г. донесе 
печалби от 171 млн. USD. 
В периода след раздялата 
на студиото с неговите ос-
нователи един от малкото 
добре приети от критиците 
филми, създадени там, е 
“Съмнения” от 2008 г.

На борсата в Ню Йорк 
акциите на Walt Disney се 
търгуваха за 33.95 USD, ко-
ето е повишение от 0.47%.

Хонконгски милиардер купува 
британската мрежа на EDF

Общо 5.8 млрд. GBP 
ще плати консорци-
умът за инфраструк-
турата на френската 
компания

Консорциум начело с хон-
конгския милиардер Ли Ка 
Шин е постигнал спора-

зумение да купи мрежата 
на френската електрическа 
компания EDF във Велико-
британия. Цената на сделка-
та е 5.8 млрд. GBP. Офертата 
се отнася за инфраструкту-
рата на EDF на Острова като 
кабели и подстанции, но не 
и за електроцентралите и 
електроразпределителните 

50
▶ процента спад на чис-
тата печалба до 1.6 млрд. 
EUR отчете френската 
компания EDF за първото 
полугодие на 2010 г.

активи на втората по голе-
мина комунална компания 
в света. 

забавяне
Преговорите за продажбата 
се водят повече от година. 
Забавянето се дължеше на 
смяна в управлението на 
EDF, въвеждането на нови 
регулации във Великобрита-
ния и спорове за пенсионния 
фонд на компанията. Сдел-
ката подлежи на одобрение 
от регулаторните власти.

Купувачът
Консорциумът включва при-
тежавания от Ли холдинг 
Cheung Kong Infrastructure, 
компанията Hongkong 
Electric (40% от която са 
собственост на холдинга), 
както и фондацията Li Ka-
Shing Foundation. 

Личното състояние от 
21 млрд. USD прави Ли 
14-ия по богатство човек 
в света според класация-
та на Forbes. Във Велико-
британия той има дяло-
ве в редица компании за 

комунални услуги, вклю-
чително Cambridge Water, 
Southern Water и Northern 
Gas Networks.

резултати
Междувременно EDF отчете 
почти 50% спад на печал-
бата за първото полугодие 
в сравнение със същия пе-
риод на миналата година. 
Чистият финансов резултат 
на компанията е достигнал 
1.6 млрд. EUR в края на юни 
спрямо 3.1 млрд. EUR годи-
на по-рано. Намалението 
до голяма степен се дължи 
на направените 1.1 млрд. 
EUR провизии за рискове, 
свързани с дейността на ком-
панията в САЩ.

Citi глобена със 
75 млн. USD
Това е поредната 
банка от Wall 
Street, обвинена 
в подвеждане на 
инвеститорите

Една от най-големите аме-
рикански банки Citigroup 
Inc. ще плати 75 млн. USD 
глоба, наложена от щатска-
та Комисия за ценни книжа 
и фондови борси  (SEC). 
От регулатора обвиняват 
финансовата институция, 
че през 2007 г. е скрила 
информация, че държи ак-
тиви, обезпечени с риско-
ви ипотечни инструменти, 
и по този начин е подвела 
инвеститорите. В един от 
случаите не са отчетени 
рискови инвестиции в раз-
мер на 40 млрд. USD.

мениджмънт
Бившият финансов ди-
ректор на Citigroup Гари 
Критендън, който напусна 
поста през 2009 г., също 
ще плати глоба в размер 
на 100 хил. USD. Артър 
Тилдисли, който по това 
време е отговарял за връз-
ката с инвеститорите, ще 
бъде санкциониран с 80 
хил. USD.

През 2007 г. от ръковод-
ството на Citigroup на че-
тири пъти отговаряха на 
инвеститорски и анализа-
торски запитвания относно 
рисковите си активи, като 
тогава банката обяви, че е 
намалила експозицията си 
към рисковите ипотечни 
ценни книжа с 45% до 13 
млрд. USD.

Други  
случаи
Наскоро банката Goldman 
Sachs се съгласи да заплати 
550 млн. USD за уреждане 
на аналогични обвинения. 
От началото на годината 
това е третото дело срещу 
компания от Wall Street. 
През февруари Bank of 
America обяви, че ще пла-
ти 150 млн. USD, защото 
не е обявила пред акцио-
нерите си бонуси за около 
5.8 млрд. USD, заделени за 
служители на придобитата 
Merrill Lynch.

През 2008 г. Citigroup по-
лучи спасителен заем на 
стойност 45 млрд. USD от 
държавата заради загубите 
си на ипотечния пазар. Към 
момента 18% от Citigroup 
са собственост на държа-
вата.

Австрийският трезор 
отчита по-високи 
лихвени приходи, но и 
ръст на провизиите

Най-голямата публич-
на банка в Австрия Erste 
Group Bank отчете 17% по-
ниска печалба за второто 
тримесечие на годината. 
Ръстът на приходите от 
лихви и комисиони не можа 
да компенсира нарастващи-
те провизии за лоши заеми 
в Източна Европа, комен-
тира Bloomberg. Чистата 
печалба на Erste достигна 
216.7 млн. EUR в сравне-
ние с 260 млн. EUR година 
по-рано.

икономически ефект
Като собственик на най-го-
лямата чуждестранна банка 
в Румъния Erste беше за-
сегната от икономическото 
забавяне в региона, на който 
трезорът разчита за по-голя-

Печалбата на Erste 
намаля със 17%

мата част от оперативната 
си печалба. Провизиите за 
необслужвани кредити на-
раснаха с 6% до 553 млн. 
EUR. Обемът на заемите, 
отпускани в Централна и 
Източна Европа, се очаква 
да остане слаб до края на 
годината, казаха от банката. 
Нетните лихвени приходи на 
Erste обаче нараснаха с 6% 
до 1.36 млрд. EUR.

региони
В пет от седемте региона, 
в които работи банката, е 
регистриран спад на печал-
бата за първото полугодие. 
Въпреки че чистата печалба 
от словашкото подразделе-
ние на трезора се е утроила 
до 53.4 млн. EUR, чешката 
Ceska Sporitelna е отчела 
с 3% по-висок резултат от 
181.1 млн. EUR, а загубите 
в Украйна са намалели, пе-
чалбата в Румъния се е свила 
наполовина и е достигнала 
36.3 млн. EUR.

 Компанията ще се 
съсредоточи върху раз-
виването на другите си 
брандове Disney, Pixar и 
Marvel, каза  
главният изпълнителен 
директор робърт игър

▶

700
▶ филмови заглавия са 
част от сделката, вклю-
чително и носители на 
отличия

 Citigroup е скрила информация, че държи активи, 
обезпечени с рискови ипотечни инструменти
▶

 Втората по големина комунална компания в света 
EDF доставя електричество на 20 млн. британци
▶



свят   НовиНи    11    
Понеделник 2 август 2010  pari.bg

Китай вече е втората 
икономическа сила в света
С ръст на БВП от над 11% за първото полугодие страната измести 
Япония на трето място
Китай е изместил Япония и 
вече е втората по големина 
икономика в света. Нещо 
повече, в зависимост от това 
с каква скорост ще поскъпва 
местната валута, азиатската 
държава е на път да изпрева-
ри и САЩ и да стане водеща 
икономическа сила около 
2025 г. Това показват прог-
нозите на Световната бан-
ка и Goldman Sachs. Китай 
всъщност вече е втората по 
големина икономика в света, 
казва директорът на Държав-
ната валутна администрация 
Йи Ган в интервю, публику-
вано на интернет страницата 
на регулатора и цитирано от 
Reuters. Макар че още ми-
налата година дистанцията 
с Япония беше значително 
скъсена, изпреварването ста-
ва факт сега.

Независимо от силния 
брутен вътрешен продукт 
на страната обаче средният 
доход на глава от населе- 
нието остава около 3800 
USD годишно, което е далеч 
от нивата в Япония и САЩ. 
Китай е все още развиваща 
се държава и не трябва да за-
бравяме това, посочва Ган.

Растеж и цена
Икономиката на Китай на-
расна с 11.1% през първата 
половина на 2010 г. в срав-
нение със същия период на 
миналата година. Растежът 

за цялата година се очаква 
да е над 9%, посочи Йи. 
От старта на пазарните ре-
форми преди повече от 30 
години БВП на страната 
напредва средно с 9.5% 
годишно. Неизбежно е ско-
ростта да намалее след вре-
ме, но ако Китай успее да си 
осигури ръст от 7-8% през 
настоящото десетилетие, 
това пак ще бъде отлично 
представяне. Въпросът спо-
ред Йи е дали това темпо  
може да се запази, не на 
последно място и заради 
екологичните ограничения, 
пред които Китай е изпра-
вен. Наскоро Международ-
ната енергийна агенция 
публикува данни, по-късно 
оспорени от Пекин, че Ки-
тай е изпреварил САЩ като 
най-големия потребител на 
енергия в света.

основен играч
Непрекъснатият в продъл-
жение на десетилетия ико-
номически растеж позволи 
на Китай да изпревари Вели-
кобритания и Франция през 
2005 г., а след това и Герма-
ния през 2007 г. Това вече 
превърна страната в основен 
играч на световната сцена и 
тя вече е една от водещите 
държави членки на Г-20.

валута
В едно отношение обаче Ки-

Споразумението с 
МВФ подобрява шан-
совете на икономиката 
на страната

Международната рейтинго-
ва агенция Standard&Poor’s 
повиши оценката си за Ук-
райна, след като Между-
народният валутен фонд 
одобри заем в размер на 
15.2 млрд. USD в подкрепа 
на икономиката. Агенцията 
вдигна дългосрочния рей-
тинг в чуждестранна валута 
с една степен от B на B+, а 
украинският дълг в местна 
валута вече се оценява на 
BB- спрямо B+ досега.

Устойчивост
Програмата на МВФ ще 
увеличи шансовете на стра-
ната да изпълни мерките 
за стабилност, които ще 
подобрят устойчивостта 
на икономиката и публич-
ните финанси на Украйна, 
посочиха от S&P. Напра-
вената този месец промяна 
на бюджета е важна стъпка 
напред, тъй като са въведе-
ни по-реалистични пред-
виждания за приходите, 

отколкото в първоначалния 
вариант, смята агенцията. 
Това ще позволи на Киев 
да постигне съгласувания 
с МВФ бюджетен дефицит 
от 5.5% от БВП.

Мерки
Миналата седмица МВФ 
реши да отпусне веднага 
1.9 млрд. USD на Украйна, 
над половината от които  
бившата съветска републи-
ка ще използва за попълване 
на дупката в бюджета. Пра-
вителството вдигна цените 
на газа за домакинствата 
и топлофикациите, за да 
покрие загубите на държав-
ната енергийна компания 
„Нафтогаз”. Кабинетът се 
съгласи и да намали бю-
джетния дефицит до 5.5% 
за тази година и 3.5% през 
2011 г.

Агенция S&P повиши 
рейтинга на Украйна

Увеличаващият се 
търговски дефицит е 
основната причина за 
по-ниския резултат

Икономиката на САЩ 
забави ръста си до 2.4% 
през второто тримесечие 
на 2010 г. в сравнение с 
годишно увеличение на 
БВП от 3.7% за периода 
януари - март. Макар че 
икономиката нараства за 
четвърто поредно триме-
сечие, темпото е все още 
слабо, за да има ефект 
върху безработицата.

Търговия
Основната причина за по-
бавния растеж е увели-
ченият търговски дефи-
цит. Макар че износът на 
САЩ е нараснал с 10.3% 
през второто тримесечие, 
вносът е скочил с 28.8%. 
Това е разширило дупката 
в търговската сметка с 2.78 
процентни пункта.

Бизнес инвестициите оба-
че нараснаха със 17% за 
периода, което е най-зна-

БВП на САЩ забави растежа 
си през второто тримесечие

Няма причина да се очаква рязко поскъпване на ренминби юана, смята директорът на Държавната валутна 
администрация Йи Ган снимки bloomberg

▶

тай не успява да се впише в 
общата картина на големите 
сили. Валутата на страната 
остава строго регулирана 
от Пекин. По думите на 
Йи няма определен срок, в 
който юанът да стане сво-
бодно конвертируем. Ки-
тай е много голяма страна 

с неравномерно развитие, 
което прави проблема още 
по-сложен. Ако някоя дър-
жава иска да използва юана 
като резервна валута, ние 
няма да я спрем, но няма 
да се опитваме да налагаме 
това, казва Йи.

Няма причина да се  

очаква рязко поскъпване 
на китайската валута. Едно 
от обясненията за това е, 
че през последните десет 
години курсът постепенно 
се вдигаше, коментира ше-
фът на валутния регулатор. 
Евтиният юан е една от ос-
новните спорни теми със 

САЩ, тъй като това благо-
приятства китайския износ 
и пречи на американските 
производители. Макар че от 
средата на юни юанът вече 
не е фиксиран към долара, 
оттогава насам той е поскъп-
нал с по-малко от 1% спрямо 
щатската валута.

Тест
Банките може да 
имат нужда от 
още капитал

Финансовата система на 
сАЩ е крехка и ако банките 
бъдат подложени на допъл-
нителен икономически 
стрес, може да имат нужда 
от още до 76 млрд. USD 
капитал, показва доклад 

▶

на мвФ.
Цените на вътреш-

ния пазар, кредитите за 
недвижими имоти и слаби-
ят икономически растеж 
може да доведат до загуби 
за трезорите.

При по-благоприятния 
сценарий малките и реги-
оналните банки, както и 
подразделенията на чужди-
те трезори може да имат 
нужда от 40.5 млрд. USD 

▶

▶

допълнителен капитал, за 
да постигнат 6% адекват-
ност на първичния капи-
тал до 2014 г. 

При по-лошия сценарий 
тази сума може да достиг-
не 76.3 млрд. USD. 

тъй като възстановя-
ването е бавно, регула-
торите трябва да бъдат 
особено внимателни към 
евентуални рискове, преду-
преждава докладът.

▶

▶

чителният ръст, отчитан от 
началото на 2006 г. Строи-
телството на нови жилища 
се е увеличило с 27.9%, 
след като през първото три-
месечие инвестициите в 
жилищни сгради намаляха 
с 12.3%.

Потребление
Потреблението в САЩ ос-
тава нестабилно, показват 
данните. Макар че се от-
чита увеличение от 1.6% 
през второто тримесечие, 
то е по-слабо от регистри-
раните 1.9% за предходния 
период. 

5.5
▶ процента от БвП е 
планираният бюджетен 
дефицит на Украйна за 
тази година

Централната банка е готова да предприеме дейст-
вия, ако икономиката продължи да не показва призна-
ци на подобряване, каза председателят на Федерал-
ния резерв Бен Бернанке

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7195 7252,5
Калай LME USD/т 19550 19550
Олово LME USD/т 2065 2060
Цинк LME USD/т 1973,5 2000
Алуминий LME USD/т 2127 2151
Никел LME USD/т 20560 20785
Алуминиева сплав LME USD/т 2140 2120

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1173,2 1173,2
Сребро LME USD/тр.у. 17,87 17,91
Платина LME USD/тр.у. 1554,85 1559,85
Паладий LME USD/тр.у. 487 489
Родий LME USD/тр.у. 2225 2300

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 77,5 77,95
Брент ICE USD/б 76,82 77,06
Газьол ICE USD/т 652,25 646,25
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,83 4,77
Бензин 95 NYMEX USD/т 708 -
Нафта NYMEX USD/т 640 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 234,42
Царевица Yellow CBT USD/т 155,91
Ечемик Feed ASX USD/т 265,01
Памук No.2 NYBOT USD/т 1698,63
Какао  NYBOT USD/т 3058,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3833,77
Соя No.2 ICE USD/т 365,69
Захар White NYSE LIFFE USD/т 579,00

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 02.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,35
Бразилски реал BRL 10 8,62
Канадски долар CAD 1 1,47
Швейцарски франк CHF 1 1,46
Китайски ренминби юан CNY 10 2,25
Чешка крона CZK 100 7,72
Датска крона DKK 10 2,62
Естонска крона EEK 10 1,25
Британска лира GBP 1 2,33
Хонконгски долар HKD 10 1,96
Хърватска куна HRK 10 2,7
Унгарски форинт HUF 1000 6,86
Индонезийска рупия IDR 10000 1,68
Исландска крона ISK 100 3,24
Японска йена JPY 1000 6,74
Южнокорейски вон KRW 100 1,75
Литовски литаc LTL 1000 1,27
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76
Малайзийски рингит MYR 10 1,2
Норвежка крона NOK 10 4,74
Новозеландски долар NZD 10 2,44
Филипинско песо PHP 10 1,1
Полска злота PLN 100 3,28
Нова румънска лея RON 10 4,77
Руска рубла RUB 10 4,59
Шведска крона SEK 100 5,01
Сингапурски долар SGD 10 2,07
Словашка крона SKK 10 1,11
Тайландски бат THB 100 4,73
Нова турска лира TRY 10 9,99
Щатски долар USD 1 1,53
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7716 4.7955  4.9625 4.7716 4.6762   -7.33% 14.97% -10.12% -25.41% 21.01.2008
фонд в акции 6.6490 6.6822  6.9150 6.6490 6.5160   -6.14% 14.32% -6.04% -14.96% 23.01.2008
високодоходен 10.1302 10.2822  10.5354 0.0000 0.0000   0.70% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.1951    2.1951    -11.92% 27.53% -5.78% -58.60% 12.11.2007
балансиран 2.6170    2.6170    -12.02% 24.19% -7.45% -51.99% 12.11.2007

паричен пазар 11.1814  11.1758  11.1590 11.1702 11.1702 11.1758 4.04% 0.12% 6.96% 6.34% 06.10.2008
балансиран 10.6755  10.6224  10.5162 10.5693  0.0000 -0.81% 4.71% 5.73% 3.44% 06.10.2008
фонд в акции 9.7407  9.6922  9.5468 9.5953  0.0000 -5.72% 8.73% 2.19% -1.74% 06.10.2008
             
балансиран 13.3917    13.2591    -1.21% 6.45% 3.55% 6.28% 14.12.2005
фонд в акции 7.6705    7.5946    -9.33% 13.38% -5.65% -5.49% 01.03.2006
фонд в акции 5.0513    5.0013    -14.56% 12.00% -11.92% -15.56% 21.06.2006
фонд в акции 7.7631    7.5370    -4.84% 12.72% 3.05% -10.77% 05.02.2008
фонд в акции 10.9892    10.6691    3.97% 11.98% 10.78% 2.64% 05.02.2008
паричен пазар 11.9082    11.9082    4.97% 0.21% 8.90% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.1709    79.8903  80.1709  -3.33% 2.11% 3.49% -5.38% 20.11.2006
фонд в акции 45.9421    45.7124  45.9421  -11.47% 2.99% -8.01% -14.66% 20.11.2006
фонд в акции 62.7728    62.4589  62.7728  -8.95% 4.18% -1.19% -13.20% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.8121    96.3559    -5.43% 3.04% -3.44% -0.85% 04.01.2007
балансиран 79.6492    78.4634    -4.55% 1.91% -4.93% -7.55% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29694    1.29434    3.76% 0.83% 6.39% 5.70% 01.12.2005
балансиран 1.04941    1.04313    -2.77% 6.00% 3.11% 0.97% 01.12.2005
фонд в акции 0.71405    0.70345    -8.65% 13.57% 3.82% -7.54% 01.03.2006
фонд в акции 0.72894    0.72458    -0.69% 1.91% 1.97% -12.43% 07.03.2008
ниско рисков 1.04505    1.04192    1.87% 0.39% 3.57% 3.46% 07.05.2009

балансиран 100.1073    99.1113    -3.04% 9.36% 3.75% -0.08% 07.12.2005
балансиран 106.3480    105.2898    -3.57% 8.24% 0.85% 1.29% 06.03.2006
фонд в акции 85.0186    83.7528    -6.14% 13.60% 3.61% -1.84% 20.06.2005
паричен пазар 120.8171    120.8171    5.17% 0.55% 6.95% 7.12% 31.10.2007
ниско рисков 92.9995    92.6279    3.01% 2.60% -3.90% -2.92% 01.02.2008
ниско рисков 105.6604  105.5548  105.2381  105.5548  3.06% 1.39% 5.36% 5.12% 01.07.2009

балансиран 4.4373     4.4107     -9.77% 10.12% 1.05%*** 4.19% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8829  0.8786   0.8764   0.8720     -17.03% 16.90% -7.20%*** -10.93% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.2210     17.1008     -8.60% 8.33% -6.45% 9.79% 28.09.2004
фонд в акции 10.7221    10.5731     -12.14% 12.47% -8.54% 1.39% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1847     1.1672     -8.56% 14.19% 3.81% 1.72% 10.05.2004
фонд в акции 0.7624     0.7511    9.27% 21.92% 30.11% -7.22% 04.10.2006
фонд в акции 0.9461     0.9321    7.89% 21.06% 5.43% -2.59% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.4460  129.2525  128.9945    2.41% 3.31% 5.01% 6.19% 04.05.2006
балансиран 13.9969  13.9969  13.8583    -6.99% 8.31% -3.84% 1.68% 17.12.2004
фонд в акции 0.7206  0.7136  0.7065    -3.83% 15.57% 4.05% -7.87% 04.05.2006
             
балансиран 785.5346    779.6578    0.72% 6.33% 10.83% -9.73% 09.05.2008
фонд в акции 704.0620    698.7947    -0.70% 7.97% 12.68% -13.38% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2083    11.2083    3.12% 1.81% 6.61% 2.57% 30.01.2006
балансиран 114.9634    114.9634    -4.21% 7.15% 3.78% 1.46% 30.01.2005
фонд в акции 6.2691    6.2691    -11.00% 16.14% 7.04% -9.86% 30.01.2006
фонд в акции 9.9247    9.9247    -1.43% 2.03% 0.59% -0.50% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.3751    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5006  0.4981  0.4956    -4.91% 8.52% -0.57% -22.82% 19.11.2007
балансиран 0.7344  0.7318  0.7292    -1.62% 3.89% 1.40% -10.96% 19.11.2007
ниско рисков 0.9878  0.9863  0.9848    2.43% 1.54% 6.13% -0.51% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2536  1.2517  1.2498     3.50% 0.38% 8.01% 5.27% 16.03.2006
консервативен 1.2770  1.2732  1.2694     4.19% 1.10% 8.97% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8488  0.8454  0.8420     -2.38% 4.72% 0.02% -3.77% 16.03.2006
фонд в акции 0.6216  0.6185  0.6154     -7.88% 8.98% -4.29% -10.41% 16.03.2006
балансиран 0.7268  0.7239  0.7210     -4.78% 6.30% -3.48% -12.29% 11.02.2008
консервативен             
19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0243  1.0243  0.9731    N/A N/A N/A N/A 
паричен пазар 1.1736    1.1736    2.44% 0.22% 4.13% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0146    до 90 дни  над 90 дни  0.03% 3.90% 5.68% 0.09% 12.09.2005
     0.9995  1.0096      

балансиран 6.9493    6.9493    -15.40% 11.87% -2.00% -7.91% 01.03.2006
фонд в акции 6.1063    6.1063    -12.90% 14.29% 4.41% -10.57% 01.03.2006
фонд в акции 2.8219    2.8219    0.62% 15.64% 8.58% -31.68% 05.04.2007
консервативен 10.4232    10.4232    -0.06% 1.76% 1.25% 2.58% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7531 0.7494 0.7476                0.7420                             0.7420                                0.7457   0.7272 2.26% 13.31% 5.92% -6.87% 22.05.2006
фонд в акции 0.4283 0.4262 0.7476                0.4220                             0.4220                                0.4241  0.4136 2.68% 17.85% 16.87% -23.34% 02.05.2007
фонд в акции 101.2264  99.9828              99.2367     N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.0943    319.6142    2.57% 0.23% 4.77% 7.20% 17.11.2003
ниско рисков 13.1431    13.0774    1.33% 3.02% 6.64% 6.13% 27.12.2005
балансиран 11.8806    11.7618    -1.25% 6.18% 5.21% 3.82% 27.12.2005
фонд в акции 8.1939    8.1120    -4.97% 12.46% 5.22% -4.03% 07.09.2005
балансиран 20.5322    20.5322    1.25% 3.70% 4.50% 0.94% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4532    6.4209    -4.64% 6.62% -3.08% -12.94% 01.06.2007
балансиран 7.8283    7.7892    -3.86% 6.09% -2.07% -7.45% 01.06.2007
консервативен 11.4936    11.4649    5.70% 3.07% 10.10% 4.82% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1620    1.1388    -5.02% 6.28% -1.50% 3.96% 18.09.2006
балансиран 1.0224    1.0121    -2.94% 3.80% -0.11% 1.04% 10.06.2008

За	дата	30.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,62 1127,46

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	30/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,137719 € 1,160473 € 1,132030
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,884458 € 0,902147 € 0,880036

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,832431 € 0,849080 € 0,828269

Цените са валидни за поръчки, подадени на 27/07/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	2/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,134854  лв. 1,134854  лв. 1,134854  лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 2/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	30.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0146	лв. 0.9995	лв. 1.0096	лв. 0,03% 5,68%

Сентинел	-	Рапид 1,1736	лв. 1,1736	лв. 2,44% 4,13%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	29		юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

29.07.2010	г.

157,22 156,46 155,69 155,31 153,39 153,39   
11,87 11,81 11,75 11,72 11,58 11,58   
84,39 83,98 83,57 83,16 81,93 81,93   
98,86 98,38 97,90 97,42 95,98 95,98   
754,42 750,76 747,10 743,44 732,45 732,45   
162,87 162,09 161,31 160,54 155,11 155,11   
78,30 77,93 77,55 77,17 75,29 75,29   
150,83 150,11 149,38 148,66 145,03 145,03   
302,28 300,85 299,41 297,97 287,89 287,89   
188,51 187,61 186,71 185,81 179,53 179,53   
228,59 227,50 226,41 225,32 217,70 217,70   
80,76 80,37 79,99 79,60 76,91 76,91   
232,54 231,44 230,33 229,22 221,47 221,47   

до	15.00	ч.	на	26.07.2010	г.

N/A 13.3205  12.1004   8.3455 
321.2146 N/A 12.0588 8.3168 
322.8151 13.2088 N/A 8.2758 
322.8151 13.2088 11.9994 N/A 
 

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,35202 0,00317
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,53180 0,04369
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,45372 0,00539
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,44438 0,01259
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,21586 0,00731
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,89373 -0,00446
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62492 -0,00032
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34259 0,00504
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,93302 0,00606
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,70288 0,00321
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,84766 -0,04368
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,67924 0,01052
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,23545 0,01952
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,73666 0,01558
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26753 0,00622
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75935 0,00194
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18006 -0,00115
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,71944 0,02954
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46311 0,00927
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08579 -0,00102
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,29581 0,02130
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,87921 -0,00548
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,60109 0,01575
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,96186 0,00429
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,07333 0,00815
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10293 0,00415
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,65142 0,01059
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,92656 0,03264
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,50125 0,00471
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04550 0,00072
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1754,40000 10,37000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 2.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,3 1,3 1,31 1,3

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,83 0,83 0,84 0,83

ЯПОНСКА йЕНА JPY 112,66 112,69 113,8 112,03

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,36 1,36 1,36 1,35

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,94 7,95 7,98 7,93

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,42 9,43 9,46 9,42

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,36 1,34

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,44 1,44 1,45 1,44

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 284,91 285,19 286,69 283,93

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,76 24,8 24,84 24,7

РУСКА РУБЛА RUB 39,43 39,46 39,52 39,32

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4 4 4,02 4

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 30.07.2010 г.
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Цената на 
среброто 
отбеляза 

повишение и по 
време на петъчната 
сесия в Лондон дос-
тигна 17.8775 USD/
тр.у. Слабото пред-
ставяне на еврото 
и долара насочиха 
инвеститорите към 
среброто

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
загуби 160 пункта 
от стойността си. 
Лошите данни за 
увеличаващата 
се безработица в 
Япония оказаха 
силен натиск върху 
пазарите

индекс на деня

1.64
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 9537.3 пункта

Стока на деня

11.66
▶ процента спечели 
ечемикът на борсата в 
Австралия и достигна 
239.5 AUD/т

Азиатските индекси излязоха 
на месечна печалба

Седмият месец от годи-
ната донесе повишение 
на борсовите индекси в 
Азиатския и Тихооке-
анския регион и по този 
начин успяха да компен-
сират загубите, натру-
пани през предходните 
два месеца. През юли 
измерителите успяха да 
слязат и до най-ниските 
нива за 2010 г. Причината 
за колебанията на пазари-
те бяха противоречивите 
данни за възстановяване-
то на световната иконо-
мика, които бяха давани 
от развитите държави, 
водени от САЩ.

Несъмнено най-голя-
мо месечно повишение 
беше регистрирано 
на борсата в Шанхай, 

където индексът Shanghai 
Composite добави повече 
от 11% към стойността 
си. Той се покачи до 
2637.5 пункта. Другият 
голям китайски измери-
тел, в който са включени 
най-големите и най-често 

търгуваните компании, 
CSI 300 регистрира 
месечен ръст от над 14% 
до 2868.85 пункта. Като 
причина за силното пред-
ставяне през този месец 
анализаторите посочват 
надеждите, че китайското 

правителство ще отложи 
или ще забави мерките 
си за ограничаване на 
банковото кредитиране.

На второ място по ръст 
се нареди Тайландската 
фондова борса, след като 
главният индекс Thai 
напредна с над 7% и в 
петък затвори при 855.83 
пункта.

Последната за този ме-
сец борсова сесия донесе 
загуба за почти всички 
индекси в региона, а 
сред най-губещите бяха 
японският Nikkei 225. 
Дневното му понижение 
достигна 1.6% до  
9 537.30 пункта заради 
ръста на безработица 
в Япония до най-висо-
ките нива от февруари. 
Независимо от слабото 
представяне от петък 
измерителят е на печалба 
от 3.7% на месечна база.

В Австралия S&P/ASX 
200 изгуби 0.7% до 
4493.50 пункта, но и не-
говото месечно предста-
вяне донесе над 6% към 
стойността му. Регио-
налният индекс MSCI 
Asia Pacific се понижи за 
първи път през послед-
ните шест сесии и изгуби 
0.5% до 119.15 пункта. 
Преднината му за тази 
седмица възлиза на 1.4%, 
а през изминалия месец 
той се е повишил с 5.6%.

Рекордьор 
по ръст е 

китайският CSI 300, 
който регистрира 
месечно повишение 
от над 14% до 
2868.85 пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Независимо от колебанията през месеца в крайна 
сметка азиатските индекси излязоха на печалба 
 Снимки BloomBerg

Несигурността в САЩ тормози долара

Американ-
ската валута 

се срина до 
най-ниската си 
стойност срещу 
японската йена до 
86.17 USD/JPY

▶ Доларът остана под силен натиск от незадоволител-
ните данни за БВп на СаЩЩатският долар дос-

тигна най-ниските си 
нива спрямо японската 
йена и швейцарския 
франк за последните ня-
колко месеца. Причината 
за това са опасенията 
от забавянето на ико-
номическото развитие 
на САЩ и заплахата от 
двойна рецесия.
Късно в четвъртък пре-

Китай свива вноса на 
руда с 2/3 до 2015 г.
Китай планира да огра-
ничи вноса на желязна 
руда с една трета до 2015 
г. С тези мерки управлява-
щите продължават своята 
политика за стимулиране 
на вътрешното производ-
ство на суровини.

Преди няколко месе-
ца властите в страната 
предприеха мерки в тази 
насока, като забраниха да 
се внася руда с по-малко 
от 60% съдържание на 
желязо. Тази забрана 
засегна най-много Индия, 
която внасяше предимно 
нискокачествена руда със 
съдържание на желязо 
55%.

Това започна да дава 
своя ефект и през пър-
вите шест месеца на 2010 
г. вносът нарасна с 4.1% 

За една година 
вътрешното 

производство е 
нараснало със 17%

спрямо същия период 
на 2009 г., а вътрешното 
производство се увеличи 
със 17%.

Китай иска да сведе до 
минимум доставките, 
правени от най-големите 
минни компании Vale SA, 
BHP Billiton Ltd. и Rio 
Tinto Group като форма 
на недоволство срещу 
промяната на начина на 
договаряне и увеличени-
те с близо 50% цени на 
рудата.

Цената 
на 
зърното 

постигна исто-
рически рекорд, 
като за една сесия 
добави 25 AUD 
към стойността 
си. Слабата ре-
колта в Русия се 
очаква да вдигне 
още цената

зидентът на Фед в Сейнт 
Луис Джеймс Бълард 
заяви, че централна-
та банка ще трябва да 
изкупи държавен дълг, 
за да се справи с дефла-
цията. Това е знак, че 
Фед ще либерализира 
монетарната политика с 
цел стимулиране на ико-
номическото развитие. 
В резултат американ-
ската валута се срина до 
най-ниската си стойност 
срещу японската йена до 
86.17 USD/JPY.

Данните за брутния 
вътрешен продукт на 
САЩ за второто три-
месечие затвърдиха 
тезата, че американската 
икономика буксува. БВП 
се повиши с 2.4% при 
очаквания за 2.5 и 2.7% 
за предходния период. 
Непосредствено след 

Станислав пондев,
„Логос-Тм”

Управляващо дружество “Златен лев Капитал” АД съобщава, че 
на 29 юли 2010г. представи на КФН междинни финансови отчети на ИД 
„Златен лев” АД към 30.06.2010г., и на ДФ “Златен лев Индекс 30” към 
30.06.2010г.

Отчетите са на разположение на инвеститорите на адрес: София, 
ул. “Постоянство” 67 Б, всеки работен ден от 9.30 до 16 часа, както и на 
интернет адрес: www.zlatenlev.com. 

СЪОБЩЕНИЕ
НА 

МИНИСТЕРСТВО НА ТРУДА И СОЦИАЛНАТА ПОЛИТИКА

Уведомяваме Ви, че в ход е процедура по номиниране на членове на 
Консултативен съвет по въпросите на корпоративната социална 
отговорност (КСО) към министъра на труда и социалната полити-
ка.

Тя се осъществява в изпълнение на чл.3 от Заповед № РД01-
479/24.06.2010 г. на министъра на труда и социалната политика г-н 
Тотю Младенов с приложен към нея Правилник за устройството и 
дейността на Консултативния съвет по КСО, които са публикувани 
на Итернет страницата на МТСП.

Юридически лица с нестопанска цел, които желаят да участват 
със свои представители в състава на консултативния съвет следва 
да спазят условията, предвидени в чл. 4. от Правилника, приложен 
към горепосочената заповед.

Моля, исканията за участие да бъдат изпращани в деловодството 
на МТСП, ул. „Триадица” № 2 не по-късно от 20 август 2010 г. на внима-
нието на отдел „Европейска координация” към дирекция „Европейски 
въпроси и международно сътрудничество”.

статистиката американ-
ската валута поевтиня 
срещу всички основни 
валути и регистрира 
ново дъно срещу йената 
на 85.94 USD/JPY. 

Поскъпването на евро-
то срещу долара загуби 
инерция, след като в 

четвъртък достигна 12-
седмичен връх на 1.3106 
EUR/USD. Общият спад 
на търсенето на рискови 
активи повлия негативно 
на европейската валута. 
При отварянето на Уол-
стрийт в петък еврото 
се търгуваше на 1.3030 
EUR/USD. 

КД ИНВЕСТМЪНТС ЕАД уведомява, че на 30.07.2010 г. в КФН и БФБ са 
представени междинни финансови отчети за второто тримесечие 
на 2010 г. на ДФ КД ОБЛИГАЦИИ БЪЛГАРИЯ и ДФ КД АКЦИИ БЪЛГАРИЯ съ-
гласно изискването на чл. 73 в, ал.1, т.2 от Наредба № 25 от 22.03.2006 
г. за изискванията към дейността на инвестиционните дружества 
и договорните фондове. Финансовите отчети са на разположение на 
желаещите да се запознаят с него на адрес: гр. София  1680, бул. „Бълга-
рия” 58, ет. 7, офис 24 всеки работен ден от 9:30 ч. до 17:30 ч.

ИД “КД ПЕЛИКАН” АД уведомява, че на 30.07.2010 г. в КФН и БФБ е 
представен междинен финансов отчет за второто тримесечие на 2010 
г. на Дружеството съгласно изискването на чл. 191, ал.1, т.2 от ЗППЦК и 
чл. 73 в, ал.1, т.2 от Наредба № 25 от 22.03.2006 г. за изискванията към 
дейността на инвестиционните дружества и договорните фондове. 
Финансовият отчет е на разположение на желаещите да се запозна-
ят с него на адреса на управление на дружеството: гр. София  1680, бул. 
„България” 58, ет. 7, офис 24 всеки работен ден от 9:30ч. до 17:30ч.

Условия за членство в „ЕКОРИВЕйС ОйЛ АД” организация 
по оползотворяване на отработени масла и отпадъчни неф-
топродукти . В Екоривейс ойл може да членува всяко физическо 
и юредическо лице, което разпространява на територията на 
България моторни масла и петролни продукти. Лицензионното 
възнаграждение за членство е 0.40лв/кг внесени свежи масла.
Договор за членство в Организацията можете да намерите в 
сайта на Екоривейс оил: www.ekoriveisoil.com.

Сребро
USD/тр.у.
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Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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Платеното обучение в сте-
пените “бакалавър” и “ма-
гистър” по професионални 
направления с програмна 
акредитация “много до-
бра” се въвежда с приетите 
на второ четене промени 
в Закона за висшето об-
разование (ЗВО). Според 
изменението, предложе-
но от депутата от ГЕРБ 
Галина Банковска и пар-
ламентарната група, до-
пълнителното изискване 
е университетът да при-
тежава и институционал-
на оценка “много добра” 
или “добра”. Процентът, 
според който се определя 
колко студенти ще влизат 
по новата програма, беше 
намален от първоначално 
предложените 10 на 5% от 
общия капацитет на сами-
те направления. 

Новопридобити 
права
Какво означават и за ко-
го са предназначени на 
практика въведените про-
мени? На първо място, 
държавните университети 

с институционална оценка 
“много добър” и “добър” 
към 2010 г. съвсем не са 
малко. Националната аген-
ция за оценяване и акреди-
тация (НАОА) е дала таки-
ва оценки на 48 от всички 
52 акредитирани ВУЗ в 
България (Европейският 
политехнически универ-
ситет в Перник е сред 4-те 
некласирали се, тъй като 
неговата институционална 
акредитация ще е ясна до 
2 години). Това значи, че 
държавните ВУЗ ще може 
да въведат обучение срещу 
заплащане при бакалаври 
и магистри по получили-
те най-висока оценка от 
НАОА направления - виж 
графиката за университе-
тите, на които се пада пра-
вото на най-големия дял от 
“платеното” обучение. 

Другият тънък момент е, 
че “платеното обучение” 
ще засегне 5% от капаци-
тета на специалностите, 
т.е. независимо дали ин-
тересът към дадена специ-
алност е достатъчно голям, 
за да запълни местата чрез 

държавна поръчка, до 5% 
от тях ще са задължително 
резервирани за “плащащи-
те” студенти. Разбира се, 
крайното решение колко 
точно да е този дял и дали 
изобщо да се възползват от 
правото си да го въведат 
остава на университетите. 
Проблемът е, че именно те 
бяха сред инициаторите за 
въвеждането на “антикри-
зисната мярка”. 

алтернатива
За сравнение, другото 
предложение беше този 
процент да е от свободния 
капацитет на направлени-
ята, т.е. от незапълнените 
места. Именно така ще 
се процедира тази учебна 
година (2010/2011 г.). По 
решение на академичния 
съвет на съответния ВУЗ 
до 5% от свободния капа-
цитет за лица, участвали в 
класирането, но неприети 
за редовни студенти, ще 
имат право да бъдат допус-
нати до записване срещу 
заплащане. Новият ред ще 
влезе в сила от догодина. 

таксите
Според одобрения зако-
нопроект таксите в “пла-
теното обучение” трябва 
да са в интервала от 70 до 
200% от диференцирани-
те нормативи по направ-
ления, постановявани от 
Министерския съвет. Тези 
нормативи се калкулират 
чрез един общ за всички 
специалности базов нор-
матив, който тази година 
беше фиксиран на 866 лв., 
умножен по коефициента 
на съответното направ-
ление. 

Според изчисления на  
в. “Пари” диференцира-
ните годишни нормативи 
по зададените показатели 
за годината варират от 866 
до 9153.6 лв. в зависимост 
от деветте професионални 
направления. Това означа-
ва, че годишните такси за 
“платените” специално-
сти ще може да варират 
от най-ниския диапазон 
606.2-1732 лв. за педаго-
гическите, икономически-
те, административните и 
туристическите специ-

алности до най-високия 
6407.53-18 307.24 лв. за 
специалността “Военно 
дело”. 

Уеднаквяване
Остават опасенията, че по 
този начин се узаконява 
възможността за събира-
не на по-високи такси от 
граждани на други стра-
ни членки на ЕС (което 
формулирано директно 
е незаконно), както и че 
ВУЗ ще може да увеличат 
“платената” си квота чрез 
заявления към НАОА за 
увеличаване на общия ка-
пацитет по направления. 
Всъщност “платеното обу-
чение” вече присъства в 
българските университети. 
Според действащия закон 
висшите учебни заведения 
имат право да предлагат 
обучение срещу заплащане 
по магистърски програ-
ми след придобита степен 
“бакалавър” и по специ-
алности за научна степен 
“доктор”. Изискванията 
за оценките от НАОА са 
същите, като единствената 

разлика е, че липсва горен 
праг за определяне на так-
сите, т.е. сумата може да 
е не по-ниска от 70%, но 
колко най-много, решава 
университетският съвет. 
Например  определената от 
Софийския университет за 
2010/2011 г. такса за магис-
тър след бакалавър по спе-
циалността “Международ-
ни отношения и проблеми 
на сигурността” възлиза на 
217% от диференцирания 
норматив. Приетите на 29 
юли промени просто раз-
ширяват прилагането на 
тази система върху обуче-
нието по всички образова-
телно-квалификационни 
степени. Разликата е, че 
така ще се “таксуват” най-
вече кандидатстващите по 
най-популярните специ-
алности, които иначе биха 
могли да бъдат запълнени 
и с държавна поръчка. И 
така от догодина най-веро-
ятно още по-остро ще бъ-
де поставена студентската 
дилема - защо да не избера 
образование в чужбина?

Марина Узунова

Таксата за платено обучение 
може да нахвърли 18 хил. лв.
От следващата година 5% от капацитета на специалностите  
ще бъдат резервирани за платено обучение
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Все повече български 
университети предла-
гат програми 
с двойни дипломи
 
През последните години 
по света станаха популяр-
ни партньорствата между 
два университета при из-
работването на съвмест-
ни магистърски програми. 
Всъщност ВУЗ-овете отдав-
на си сътрудничат в посока 
обмяна на преподаватели, 
студенти, познания и опит. 
Различното при набиращия 
скорост стар-нов модел е, 
че освен дълготрайните не-
материални активи обуча-
ващите се получават и до-
кумент, с който да го заявят 
и докажат. Става въпрос за 
съвместните образователни 
партньорства, при които се 
завършва с две дипломи. 
Някои го наричат “двойно 
дипломиране”. Регулатор-
ните институции поправят, 
че такъв термин няма. Но 
объркването е повече от 
разбираемо - все пак ясна 
правна рамка, която точно 
да очертава и направлява 
програмите, засега няма. 
Това е основният недо-
статък на този вид партнь-
орства в България, смятат 
университетите. Затова ня-
кои са все още внимателни 
и спомняйки си реакцията 
на министерството на об-
разованието срещу няколко 
подобни български ВУЗ-а 
преди години, предпочи-
тат да изчакат по-светли в 
законодателно отношение 
времена. 

Дългогодишен опит
А след запитване на в. “Па-
ри” към акредитираните 
висши училища в Бълга-

С два университета зад гърба

реализация
Но “двойната диплома” не 
означава повече за по-мал-
ко. Обикновено тя е пред-
шествана от двойни уси-
лия, гарантирани от двоен 
контрол на качеството. 
Югозападен университет 
“Неофит Рилски”-Благо-
евград е едно от висшите 
заведения, които също ра-
ботят по тези програми, но 
за тях е нужен много добър 

Шест проекта на 
стойност 100 хил. лв. 
насърчават грамотността
Средствата са отпусна-
ти по третата грантова 
схема на “М-Тел”, 
в която се състезаваха 
50 проекта

Общо 6 проекта, насоче-
ни към насърчаването на 
грамотността у нас, ще 
си поделят 100 хил. лв. 
финансиране от “М-Тел”. 
Компанията обяви третата 
си грантова схема в края 
на април, а за финансира-
не по нея кандидатстваха 
точно 50 проекта. Основен 
фокус за 2010 г. беше обра-
зованието, грамотността и 
съхраняването на българ-
ския език.

победители
Най-голямо финансиране - 
17.5 хил. лв. - спечели про-
ектът “Приятно и полезно” 
на Сдружение “Партньо-
ри - Дупница”. Целта му е 
създаването и тестването на 
игрови подход в усвояване-
то на уменията за езиково 

изразяване. Според услови-
ята на грантовата схема на 
компанията максималното 
финансиране, което може 
да получи всеки проект, е 
20 хил. лв. 

Освен дупнишкия сред 
победителите се наредиха 
и проекти от София и Ва-
рна. Училищното насто-
ятелство при ОУ “Васил 
Априлов” на морската сто-
лица спечели 14.8 хил. лв. 
за поставяне основите на 
езикова грамотност сред 
най-малките в извънкласна 
обстановка. 

Проектът “Интерактив-
ни образователни техники 
за повишаване на езико-
вата култура в интегри-
рана среда на деца с ув-
реден слух - “Патиланско 
царство” на Асоциация 
на родителите на деца с 
увреден слух (АРДУС), 
също е сред отличените. 
Асоциацията ще получи 
14.5 хил. лв. за обогатя-
ване  на езиковата култура 
и нивото на грамотност 

на децата със слухови ув-
реждания.

Жури
Проектите, участвали за 
финансиране по грантова-
та схема на “М-Тел”, бяха 
оценявани от жури, в което 
участваха представители 
на неправителствени орга-
низации, телекомуникаци-
онния оператор, медии и 
общественици. Сред чле-
новете беше и Боян Биол-
чев, ректор на Софийския 
университет “Св. Климент 
Охридски”. Оценяването е 
минало на 2 етапа - първо 
са отсети 10 проекта, които 
са били на финал и са се 
състезавали за финанси-
рането. 

Общата сума на безвъз-
мездната финансова помощ 
за проектите е 93.7 хил. лв. 
Останалите средства ще 
бъдат разпределени като 
допълнителни награди за 
най-добре представилите 
се проекти. 

Христо Ласков

рия става ясно, че прак-
тиката отново изпреварва 
законодателството, и то с 
десетилетия. От отгово-
рите, които получихме, се 
вижда, че този вид парт-
ньорства се практикуват 
от близо 20 години (през 
1991 г. стартират съвмес-
тните специалности на 
Техническия университет 
- София, “Общо машино-
строене” и “Индустриален 
мениджмънт”). Висше учи-
лище международен колеж 
в Добрич и София също са 
едни от пионерите в тази 
сфера със сътрудници от 
Великобритания, Холандия 
и Норвегия (началото на 
партньорството с Порт-
смунтския университет е 
поставено през 1993 г.). 

предимства
А програмите има какво 
да предложат, и то повече 
от просто бонус диплома. 
На първо място, обикно-
вено обучението е изцяло 
на чужд език, което дава 
възможност за тясно за-
познаване със специали-
зираната терминология 
на съответната област. В 
резултат студентите са по-
конкурентни както на бъл-
гарския, така и евентуално 
на чуждестранния пазар. 
На второ място, учебните 
програми се съгласуват и 
изготвят според добрите 
практики на двата универ-
ситета с идеята студентите 
да получат “най-доброто 
от двата свята”. Обменът 
на преподаватели и шансът 
да прекараш част от об-
разованието си или да се 
дипломираш в партньор-
ския университет също са  
възможност, високо ценена 
от пазара на труда днес. 

образованието е един от основните приоритети на управлявания от андреас 
Майерхофер мобилен оператор “М-тел”  снимка марина ангелова

▶

езиков и професионален 
капацитет, коментира зам.-
ректорът проф. Добринка 
Георгиева. 

Випуските  “двойни 
студенти” не са големи, 
но пък най-често се вли-
ват директно в бизнеса. 
По данни на най-дълго 
предлагащия в България 
съвместни програми ВУЗ 
Технически университет-
София частният бизнес 

(смесени фирми) у нас по-
глъща най-голям процент 
от випускниците (45%). 
20% пък намират поприще 
в частния бизнес в чуж-
бина. Решилите да про-
дължат образованието си 
(най-вече докторантура и 
мениджмънт) са общо 25% 
- 10% остават у нас, докато 
15% предпочитат да търсят 
обучение на чуждестранна 
земя. 

През периода 2008-2010 
г. се наблюдава ръст в до-
говорените или предсто-
ящи да бъдат доуточне-
ни съвместни програми в 
България. Може би след 
като законодателството ги 
подкрепи и създаде по-
светла и предвидима среда 
за дейност, повече студенти 
също ще научат за предим-
ствата им.

Марина Узунова

обикновено обучението по програмите, предлагащи двойни дипломи, е изцяло на чужд език, което дава 
възможност за тясно запознаване със специализираната терминология на съответната област

снимка емилия костадинова

▶
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Няколко държави се борят за статута любимец  
на американските блокбастъри

Накъде се върти лентата

Не е тайна, че подобно на цялата световна икономика 
Холивуд действа на стария принцип “просто бизнес”. 
Затова, когато се споменат думите данъчни облекчения, 
американските кинодейци стават повече от внимателни. 
През последните години те все повече се възползват от 
благата, с които ги отрупват мароканските им колеги. 
Тайната - облекчен административен и данъчен режим. 
Европейските лидери Франция и Великобритания също 
започнаха да подобряват киноусловията вследствие на 
кризисния отлив. Успехът им обаче е все още ограничен, 
тъй като прагът, който най-много пречи, не е мръднал и 
на сантиметър - квалифициращите тестове за национално 
съдържание.

новата мека
Киноиндустрията в Мароко е колкото филмова, толкова 
и туристическа. Компанията е улеснила максимално 
достъпа на чуждестранните продуценти до природните 
богатства на страната - таксите за издаване на разреши-
телно за снимане на видеопродукция в Мароко са едни от 
най-ниските в света. При чуждестранните пълнометраж-
ни филми сумата възлиза на 2000 MAD на седмица, или 
около 180 EUR. Но родината на “Казабланка” не предлага 
само финансови стимули. Административните и доку-
менталните изисквания също са сведени до минимум 
- нужни са единствено попълнен формуляр за издаване на 
разрешение, списък с личните данни на наетите местни 
техници и, разбира се, копие на завършен сценарий. От 
друга страна, държавата инвестира изключително много 
в подобряването на филмовата “инфраструктура” - Ма-
ракеш, Казабланка и мароканският Холивуд Уарзазат са 

трите пирамиди на националния киносектор. Общо три 
са киностудията с пълно киноснаряжение, построени 
за удобство на чуждестранните компании, а четвъртото 
скоро ще отвори врати. В резултат страната е домакин 
на средно 20-30 продукции всяка година. 

напук на пазара
Ню Йорк има особена кинематографична аура. Голямата 
Ябълка е любима локация за “големите студия” въпреки 
трудностите със затварянето на трафика и досадното 
нахлуване на любопитни тълпи в личното пространство 
на всеки филм - неговия “диагезис”. Да лишиш киното 
от Ню Йорк е, като да затриеш цялата кариера на Уди 
Алън - крайно еретична мисъл. Но времената се менят, а 
заедно с тях и политиката на Ню Йорк. Кметът на града 
Майкъл Блумбърг обяви въвеждането на еднократни 
платени разрешителни на стойност 300 USD за снимане в 
полиса. Досега Ню Йорк се гордееше с факта, че филмо-
вите екипи с оскъдно оборудване можеха да се сдобият с 
документа безплатно. Теренните улеснения като паркинг, 
отцепване на снимачния район и осигуряването на поли-
цейско присъствие на площадката остават без такса. За 
сравнение Лос Анджелис, който не опрощава дори тези 
привилегии, събира по 625 USD за разрешение. 

По съседски
Въпреки че Канада няма ексклузивен двустранен договор 
със САЩ (споразуменията на северната страна с чуждес-
транни кинопартньори са общо 53), Холивуд все пак се 
ползва с данъчни права по други програми. Компанията 
е добра локация за големите масовки на блокбастърите, 

тъй като според Програмата за предоставяне на данъчен 
кредит при филмовите и видеоуслугите американските 
филмови компании може да си получат обратно до 16% от 
разходите за канадска работна ръка. От друга страна, ако 
подобно на тестовете за културна значимост, прилагани 
във Франция и Великобритания, чуждестранният партньор 
докаже “канадското съдържание” на своята продукция, 
на американските продуценти се полагат допълнителни 
неданъчни облекчения. 

Крачка напред
С големите си данъчни отстъпки Великобритания е тра-
диционна привлекателна снимачна локация. Трудността 
идва от изискването чуждестранната продукция да пре-
мине т.нар. тест за “британско съдържание”. При успех 
приспаданията от разходите по продукцията достигат 
25% при бюджет до 20 млн. BGP или 20% при изразходе-
ни на английска земя над 20 млн. GBP. През последната 
година американските кинокомпании по-често започнаха 
да си спомнят също, че “винаги ще имат Париж”. Поводът 
е промяната в нововъведените финансови стимули за 
чуждестранни екипи във Франция, според които разхо-
дите на френска земя може да бъдат намалени с 20%, при 
положение че не надвишават 5.4 млн. USD. Изискването 
е филмовата продукция да е похарчила поне 1.4 млн. 
USD в родината на киното, а снимките да продължават 
не по-малко от 5 дни. Първият официално възползвал 
се от облекчението беше Уди Алън, който не закъсня да 
обяви, че проектът му с г-жа Саркози ще започне да се 
случва още тази година. 

марина Узунова

Рожденните места на американските блокбастъри

Мароко
“Принцът на Персия”, “Сексът и градът �”, “Генезис” ����� г.�

“Мрежа от лъжи”, “Завръщане в Брайдсхед” ����� г.�
“Ултиматумът на Борн”, “Войната на Чарли Уилсън”, “В долината на Давид и Голиат” ����� г.�

“Вавилон”, “Хълмовете имат очи” ����� г.�
“Сахара”, “Небесно царство”, “Сириана” ����� г.�

“Троя”, “Александър”, “Бандата на Оушън �” ����� г.�
“Лигата на необикновените” ����� г.�

“Блек Хоук”, “И сега... дами и господа” ����� г.�
“Мумията се завръща” ����� г.�

“Гладиатор” ����� г.�

Великобритания
“Принцът на Персия”, “Робин Худ”, “Алиса в страната на чудесата”, “Сблъсъкът на титаните” ����� г.�

“Хари Потър и Нечистокръвният принц” ����� г.�
“Черният рицар”, “Спектър на утехата” ����� г.�

“Хари Потър и Орденът на феникса” ����� г.�
“Шифърът на Леонардо”, “В като Вендета”, “Сензация”, “Апокалипто” ����� г.�

“Чарли и шоколадовата фабрика”, “Хари Потър и Огненият бокал” ����� г.�
“Хари Потър и Затворникът от Азкабан” ����� г.�

“Хари Потър и стаята на тайните” ����� г.�
“Хари Потър и Философският камък”, “Мумията се завръща” ����� г.�

“Гладиатор” ����� г.�

Франция
“Генезис” ����� г.�

“Информаторът”, “Трансформърс �” ����� г.�
“Джули и Джулия”, “Гадни Копилета”, “Скоростна отсечка” ����� г.�

“Ултиматумът на Борн”, “Розовата пантера �” ����� г.�
“Фей Грим”, “Час Пик �” ����� г.�

“Мария Антоанета”, “Мюнхен”, “Дяволът носи Прада” ����� г.�
“Голяма риба” ����� г.�

“Фатална жена” ����� г.�
“Шоколад” ����� г.�

Канада
“Здрач: Затъмнение”, “Генезис” ����� г.�

“Здрач �: Новолуние”, “Пазителите”, “Х�Мен Началото: Върколак” ����� г.�
“Моята голяма луда гръцка сватба” ����� г.�

“Девет ярда”, “Х�Мен” ����� г.�
Илюстрация: Гриша Струнджев
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